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ТЕМ ВРЕМЕНЕМ

АСОБА
На “Народную 
Волю” можна 

падпісацца ў любы 
дзень  

з панядзелка па 
суботу – на месяц, 

на квартал,  
да канца года.
Вас чакаюць  
у паштовых 
аддзяленнях  

і ў спецыялізаваных 
пунктах 

“Белсаюздруку”.
Вы – з “Народнай 

Воляй”,
“Народная Воля” –  

з Вамі!

Старшыня Цэнтрвыбаркама Расіі Эла Памфілава сваім 
рашэннем адмяніла датэрміновае галасаванне.

Чаму б гэта не зрабіць Лідзіі Ярмошынай?
Беларусь – кампактная краіна і няма сэнсу арганізоўваць 

датэрміновае галасаванне.
А калі нехта выкарыстоўвае гэты момант для фальсіфікацыі 

вынікаў выбараў – такіх людзей трэба аддаваць пад суд.

Юрась ГУБАРЭВІЧ:

«Увесь мой жыццёвы шлях – 
гэта змаганне  

за справядлівасць  
і перамены ў Беларусі»

Акруговыя выбар-
чыя камісіі пачалі ўжо 
рэгістраваць кандыдатаў 
у дэпутаты Палаты 
прадстаўнікоў шостага 
склікання. Сярод першых 
зарэгістраваных – намеснік 
старшыні руху «За Свабоду» 
Юрась Губарэвіч. Ён балату-
ецца па Калінаўскай акрузе 
№108 Мінска.

– Сёлетная кампанія 
характэрна тым, што сярод 
прэтэндэнтаў нямала пра-
фесіяналаў, людзей, якія 
шмат чаго карыснага зрабілі 
на сваіх працоўных мес-
цах: медыкаў, настаўнікаў, 
кіраўнікоў прадпрыемстваў… 
А чым займаецеся вы, спа-
дар Юрась? Няўжо мяркуеце, 
што людзі больш павераць 
грамадскаму палітычнаму 
дзеячу (менавіта так вы сябе 
апошнім часам называеце), 
чым людзям канкрэтнай 
справы?

– У дадзены момант я 
прыватны прадпрымальнік. 
Гэта дае пэўныя магчымасці 
зарабіць на жыццё, але, 
натуральна, найбольш мая 
актыўнасць і ўвага прысвеча-
ны грамадскай і палітычнай 
дзейнасці.

Быў у маім жыцці перы-
яд, калі я працаваў у прыват-
ным унітарным выдавецтве 
“Палард” намеснікам дырэк-
тара, потым дырэктарам. Па 
першай адукацыі я інжынер-
электрык, у 2000 годзе скончыў 
Беларускую дзяржаўную 
політэхнічную акадэмію. 
У 2001-м выйграў досыць 
высокі конкурс на паступлен-
не ў Інстытут дзяржаўнага 
кіравання Акадэміі 
дзяржаўнага кіравання 
пры прэзідэнце Украіны, 
стаў адным з 10 беларускіх 
слухачоў праграмы. Гэта былі 
паўтара года дзённага наву-
чання ў Львоўскім філіяле 
акадэміі. Дыплом абараняў 
на ўкраінскай мове. Атрымаў 
не толькі ступень магістра 
дзяржаўнага кіравання, але 
і вялікі досвед. Адукацыя 
ва Украіне пазбаўлена 

ідэалагічных надбудоў, якія 
прысутнічаюць у беларускіх 
адукацыйных праграмах і з 
якімі сутыкаюцца студэнты 
ўсіх нашых ВНУ. Ва Украіне 
вывучаў мясцовае кіраванне, 
дзяржаўнае кіраванне, усё, 
што звязана з пытаннямі 
еўраінтэграцыйных працэсаў. 
І калі я вярнуўся ў родны 
Белаазёрск, то меў уяўленне, 
як павінна грамадскасць 
супрацоўнічаць з мясцовымі 
ўладамі.

Я  п р а ц а в а ў 
прадстаўніком па Брэсцкай 
вобласці ЗАТ «АНК 
Белроснефтехимресурс”. Але 
адначасова займаўся грамад-
скай дзейнасцю. Нягледзячы 
на тое, што Белаазёрск 
невялікі горад з насельніцтвам 
13,5 тысячы, знайшлося 
шмат аднадумцаў, людзей 
неабыякавых да таго, што 
адбываецца ў горадзе. Мы 
стварылі Цэнтр рэгіянальнага 
супрацоўніцтва, праўда, 
арганізацыя не была 
зарэгістравана. Але гэта не 
перашкодзіла сабрацца ў 
адным месцы грамадскім 
актывістам розных 
накірункаў – эколагам, пра-
ваабаронцам, культуролагам, 
потым да нас далучыліся 
настаўнікі, інжынеры буйных 
гарадскіх прадпрыемстваў.

– Не баяліся 
звальненняў?

– Не, на той момант 
мы супрацоўнічалі з мяс-
цовай уладай. Як яна маг-
ла не ўхваліць, напрыклад, 
такую нашу ініцыятыву, як 
збор сродкаў для малама-
ёмасных сем’яў альбо пра-
вядзенне летніх лагераў для 
моладзі? Разам з мясцо-
вай уладай і кіраўніцтвам 
буйных прадпрыемстваў 
рэалізоўвалі іншыя праекты, 
шмат займаліся пытаннямі 
экалогіі. Усё гэта ствары-
ла падмурак для перамогі на 
выбарах у мясцовы Савет у 
2003 годзе. Мы тады пайшлі 
на выбары камандай і здолелі 
ўзяць большасць у гарсавеце. 
Я стаў дэпутатам і намеснікам 

старшыні Белаазёрскага гарад-
скога Савета. Усё было добра, 
але нядоўга.

– Чаму зараз балатуеце-
ся па мінскай акрузе, а не ў 
родным Белаазёрску, дзе вас 
добра ведаюць?

– У Мінску я стала жыву і 
працую з 2007 года, і натураль-
на, што прасцей працаваць з 
выбаршчыкамі менавіта тут. 
А ў Белаазёрску я ўдзельнічаў 
у парламенцкіх выбарах 
2004 года. Тады мая каманда 
сабрала 5 тысяч 800 подпісаў 
на тэрыторыі акругі, каб 
зарэгістравацца кандыдатам. 
Але ўлада добра вучыцца на 
сваіх памылках. Пасля наша-
га дэмакратычнага прарыву ў 
мясцовыя Саветы, на выба-
рах у Палату прадстаўнікоў 
шлагбаум быў апушчаны. 
Для мясцовай вертыкалі 
гэта было пытанне жыцця і 
смерці, і яны зрабілі ўсё, каб 
не паўтарыўся 2003 год. Мяне 
тады, зразумела, зарэгістравалі 
кандыдатам і далі другое 
месца. Напісалі выніковыя 
лічбы, якія адпавядалі сабра-
ным подпісам. Гэта крыху 
больш за 12%. Але зразуме-
ла, што пытанне не ў працэн-
тах. А ў тым, што калі няма 
магчымасці пракантраляваць 
працэс, то працэнты могуць 
пісаць, якія захочуць.

– 11 верасня ў вас будзе 
магчымасць пракантраля-
ваць падлік галасоў? Колькі 
вашых прадстаўнікоў 
трапілі ва ўчастковыя 
камісіі?

– Мы вылучалі 21 чалаве-
ка ў камісіі, уключылі толькі 
двух. 

– А колькі ўсіх камісій па 
вашай акрузе?

– 40. Палову мы маглі 
б ахапіць. Але, думаю, тут 
пытанне не ў колькасці пра-
панаваных людзей, а тое, як 
камісіі фарміруюцца. Улада 
ўсё роўна не прапусціць 
прадстаўнікоў незалежных 
структур лічыць галасы ў 
кожную камісію. Нават з тых 
двух нашых прадстаўнікоў, 
якія зацвердзілі, толькі 

адзін трапіў у склад камісіі 
паўнавартаснага ўчастка. 
Другі ж будзе працаваць у так 
званай камісіі-аднадзёнцы, 
якая ствараецца на закрытым 
участку –  у амбулаторыі, 
дзе людзі галасуюць толькі 
ў дзень выбараў цягам двух-
трох гадзін. Зразумела, што 
гэта не дазволіць цалкам 
мець уяўленне пра вынікі 
галасавання, таму мы робім 
акцэнт на моцнае назіранне. 
У планах – закрыць усе 
ўчасткі назіральнікамі, на 
кожным мець мінімум па 2–3 
чалавекі, каб была магчы-
масць дзяжурыць пасменна 
і не пакідаць участак ні на 
хвіліну.

– І што гэта дасць? 
Колькі ўжо было такіх моц-
ных кампаній па назіранні 
за выбарамі, здаралася, што 
фальсіфікатараў літаральна 
хапалі за руку. Хоць раз 
вынікі галасавання былі 
перагледжаны? Дый што 
там вынікі – сам інцыдэнт 
дзе-небудзь разглядаўся?

– Відавочна, што ў сён-
няшняй сітуацыі, калі моцная 
прывязка да Расіі прывяла 
краіну да крызісу, Лукашэнка 
хоча, каб Захад заплаціў за 
нейкія дэмакратычныя змены 
ў Беларусі сваёй падтрымкай.

Да мінулага года 
крытэрыямі ацэнкі рэальных 
змен у Беларусі былі вызва-
ленне палітвязняў і негалос-
ная забарона на рэпрэсіўныя 
дзеянні адносна тых людзей, 
якія выходзяць на розныя 
акцыі і нават удзельнічаюць 
у несанкцыянаваных мера-
прыемствах. Улада вымуша-
на абмяжоўвацца штрафамі і 
ўжо даўно нікога не кідаюць 
за краты. Крытэрыем гэта-
га года будзе сітуацыя вакол 
выбараў у парламент. І тыя 
заходнія палітыкі, якія навед-
ваюць Беларусь, адкрыта 
гавораць, што хацелі б бачыць 
дэмакратызацыю на прыкла-
дзе парламенцкіх выбараў, каб 
адбываліся змены ў практы-
цы іх правядзення. 

(Заканчэнне на 4-й стар.)

Владимир Прокопцов 
взобрался на 40-метровую башню

Вообще-то, девиз чис-
ла 8 у нумерологов – это рас-
судительность. Но директор 
Национального художественно-
го музея Владимир Прокопцов, 
который отмечал свой день 
рождения вчера, 8 августа, 
считает, что громкие интерак-
тивные акции не повредят его 
натуре, а тем более статусу топ-
менеджера. Величаво шество-
вать по жизни не в его характе-
ре, и потому почти каждый свой 
день рождения он превращает в 
перфоманс. 

Вчера местом проведения 
акции «день рождения дирек-
тора» стала башня обозрения 

Гомельского дворцово-парково-
го ансамбля. Были приглашены 
только восемь человек. Они 
поднялись ни свет ни заря, что-
бы именно в 8 часов 8 минут и 8 
секунд утра быть на 40-метровой 
высоте, где открыли выставку 
одной картины «Мое Полесье» 
авторства В.И.Прокопцова, 
уроженца деревни Жгунская 
Буда Добрушского района 
Гомельской области. 

Работа экспонировалась на 
башне только 8 часов 8 минут 
и 8 секунд. А затем была пере-
дана в дар музею Гомельского 
дворца. 

Конечно, по своему стату-

су руководитель такого зна-
чительного учреждения, как 
Национальный художествен-
ный музей республики имеет 
полное право сидеть в тиши 
кабинета и вообще никог-
да не выходить на публику. 
«Служенье муз не терпит суеты, 
прекрасное должно быть вели-
чаво». Но время сейчас другое, 
насквозь информационное. И 
Владимир Иванович Прокопцов 
стал, без преувеличения, одним 
из культурных ньюсмейкеров 
страны, а Художественный 
музей – интересной событий-
ной площадкой.

Елена МОЛОЧКО.

ВАС ИНТЕРЕСУЕТ…

Что нового по делу Юрия Чижа?
О том, как идет процесс по делу совладельца «Трайпла» Владимира Япринцева, 

можно прочитать в интернете. Скажите, а может, есть новости по уголовному 
делу гендиректора «Трайпла» Юрия Чижа? Известно, что он дал показания в суде по 
делу Япринцевых, а когда он сам будет объясняться в суде? И будет ли?

Валерий ИВаНОВ. Минск.
Пока глобальных новостей 

по делу Юрия Чижа нет. Его 
адвокаты комментариев для 
прессы не дают. И сам Чиж, и те, 
кто оказался за решеткой вместе 
с ним, в этом смысле заняли 
принципиальную позицию: мол-
чание – золото.

Тем не менее кое-что узнать 
удалось. «Идет процесс по воз-
мещению ущерба», – так говорят 
люди из окружения задержанных. 

Напомним, что Юрия Чижа 
и его заместителей обвиняют 
в неуплате налогов и сборов в 
особо крупном размере. Когда 
Чижа задержали, речь шла об 

ущербе, равном примерно 4 
миллиардам белорусских рублей 
(по неофициальной информа-
ции). С одной стороны, не такая 
уж и большая сумма, учитывая 
размах бизнеса Юрия Чижа. С 
другой стороны, как прозвучало 
в суде над совладельцем ком-
пании «Трайпл» Владимиром 
Япринцевым, детище Чижа 
ушло в глубокий минус.

Точно неизвестно, дает ли 
показания по делу Юрий Чиж, но 
некоторые его подчиненные наш-
ли общий язык со следствием.

Дойдет ли дело Юрия Чижа 
до суда? Пока об этом рано 

говорить. Бывали прецеден-
ты, когда солидные бизнесмены 
полностью гасили причинен-
ный ущерб, писали прошение о 
помиловании и дело списывали 
в архив. Будет ли такой сцена-
рий использован в скандальной 
истории с Юрием Чижом – пока-
жет время. Хотя, скорее всего, 
этим все и закончится. Пусть 
достраивает то, что не достроил, 
и пусть развивает то, что уже 
действует. Люди такого размаха 
должны созидать, а не сидеть в 
тюрьме. Конечно, полностью 
рассчитавшись с государством.

андрей ПЕТРОВ.

НЕСТАНДАРТ

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«Пока любой член нашей семьи будет жив, 

он будет отдавать долг»
В суде над Владимиром Япринцевым и его сыном пока объявлен перерыв. 

Слушания возобновятся 11 августа.
Напомним, что от 

Япринцева и его сына требуют 
вернуть аж несколько десят-
ков миллионов долларов. Сам 
Владимир Геннадьевич гово-
рит, что весь объем долга стал 
ему известен летом 2015 года. 
В августе того же года он уже 
был задержан. Сын Казбек до 
последнего скрывал от отца, 
каких дел он натворил вместе 
со своим другом, прикрываясь 
именем отца.

На недавнем заседании в 
суде была заслушала запись раз-
говора Владимира Япринцева и 
его сына Казбека после того, как 
отец узнал о реальных долгах 
сына. Разговор зафиксировали 
спецслужбы, которые прослу-
шивали телефоны Япринцевых. 
В каком-то смысле этот диалог 
можно назвать показательным.

«Я это заслужил разве? – 
спросил Япринцев у сына. – Ну 
почему я разбираюсь, Казик? 

Я бы не посылал отца, я бы 
сам поехал и во всем разобрал-
ся. Они уверены, что у вас где-
то засунуты деньги. Никто не 
верит, что ты их проиграл….

Казик, если бы ты был муж-
чина, ты бы сам поехал. Я вино-
ват, что тебя так плохо вос-
питал. Ты предал нас! Значит, 
это мой крест. Я никакой, я не 
знаю, что делать…

Я не знаю, как нам жить 
дальше! Какой дьявол заставил 
тебя это сделать, Казик (про-
играть деньги на «Форексе»)? Я 
думал, ты моя надежда. Но у 
меня все рухнуло. Хоть бы все 
живы остались. Вы же не знали 
даже, сколько брали денег и сколь-
ко отдавали. Какие вы (нецензур-
ное. – Ред.) бизнесмены? Они под 
мое имя деньги давали, ты же 
знаешь! Неужели ты не понима-
ешь, что мою жизнь порезал на 
части? Казик, иди молись. Проси 
Бога, чтобы он тебя простил. 

Иди работай тренером, грузчи-
ком. Не лезь в (нецензурное. – 
Ред.) Оставь все. Никуда не лезь. 
Прокормимся, с голоду не умрем. 
Твой отец никогда аферистом не 
был. Я никогда людей не обманы-
вал. Я только смотрел, чтобы 
наше не отняли. Клянусь, я тебя 
не понимаю. Я не знаю, что мне 
делать!»

На суде Владимир Япринцев 
не раз подчеркивал, что он не 
отказывается погасить долги 
сына. 

«Это моя мужская позиция 
– какой бы мне ни дали срок, 
деньги я отдам. Чиж знал, что 
я лечу в Москву (11 августа 2015 
года, в день задержания. – Ред.), 
чтобы отдать деньги… Меня 
там люди встречали с деньгами. 
Пока любой член нашей семьи 
будет жив, он будет отдавать 
долг».

Вера ВИР.

Калектыў рэдакцыі 
газеты  

“Народная Воля” 
выказвае спачуванне 

рэдактару сайта  
Сяргею Міхайлаву  
з нагоды смерці  

бацькі –  
Валерыя Віктаравіча.

НАДВОР’Е

Кароткачасовыя 
дажджы…

Сёння па ўсёй краіне 
кароткачасовыя дажджы з 
навальніцамі. Днём ад +24 да 
+30. Заўтра кароткачасовыя 
дажджы пройдуць толькі 
ў заходніх і цэнтральных 
раёнах, месцамі будуць і 
навальніцы. Ноччу ад +10 
да +17. Днём ад +18 да +25. 
Гарачае надвор’е захаваецца 
толькі на паўднёвым усходзе,  
тут чакаецца ад +26 да +30.

У чацвер кароткачасовыя 
дажджы пройдуць ужо на 
большай частцы краіны. Днём 
будзе ад +15 да +22, а на 
паўднёвым усходзе – ад +23 
да +29. З пятніцы па нядзелю 
месцамі кароткачасовыя 
дажджы.

НУ і НУ!

Два ўгоны – 
за адзін 
дзень

30-гадовы ўраджэнец 
Хойнікаў, што ў Гомельскай 
вобласці, не меў уласнай 
машыны. Пакаштаваўшы 
спіртных напояў, ён 
вырашыў выправіць такую 
несправядлівасць. Таму сеў за 
руль чужой машыны (хай сабе 
і з прабітым колам) і паціху 
паехаў па вуліцы пасёлка 
Крынічны, што ў Мазырскім 
раёне. Падарожжа, аднак, 
аказалася нядоўгім: небарака 
хутка ўбачыў гаспадара, а таму 
уцёк у лес. Праўда, пакінуў у 
салоне пашпарт і мабільны 
тэлефон.

Але мара пра ўласную 
машыну не пакідала яго. Праз 
некалькі гадзін мужчына сеў 
у чужы “Фіят”, стаў заводзіць 
рухавік і сутыкнуўся з 
гаспадыняй! Жанчына стала 
набіраць на мабільніку 
102, але наш герой аказаўся 
спрытнейшым: выхапіў 
мабільнік з яе рук і зноў уцёк 
у лес.

Ад трэцяга ўгону 
выратавалі супрацоўнікі 
Дзяржаўтаінспекцыі, якія 
вечарам таго ж дня затрымалі 
мужчыну каля дома знаёмага. 
Цяпер няўдалага гоншчыка 
чакае суд.

Максім ПЛОТНІКаЎ.
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Верхушка 
айсберга:  

что сделано
Глава 

представительства 
Евросоюза в Беларуси 

Андреа Викторин 
заметила, что 

реализация данного 
проекта может служить 
примером эффективного 

сотрудничества.
– На мой взгляд, это был 

один из сложнейших про-
ектов, которые когда-либо 
реализовывались в нашей 
стране, – говорит дирек-
тор ОАО «Белллис» Юрий 
Александрович Пашик и 
перечисляет то, что удалось 
сделать за эти годы. – Так, 
благодаря этому сотрудниче-
ству создан лучший в Европе 
многофункциональный ком-
плекс из девяти испытатель-
ных лабораторий, которые 
смогут работать, в том чис-
ле и для потребностей стран 
Евросоюза. Думаю, такие 
факторы, как цена–качество, 
оценка изделий по требова-
ниям Европейского Союза 
могут стать весьма привлека-
тельными для мировых про-
изводителей.

Для обеспечения рабо-
ты этих лабораторий разра-
ботано порядка пятидесяти 
гармонизированных с зако-
нодательством Европейского 
Союза стандартов. Их вне-
дрение позволит повысить 
экспортный потенциал бело-
русской продукции, защитить 
внутренний рынок от това-
ров, класс энергоэффектив-
ности которых ниже заявлен-
ного.

За время реализации про-
екта мы обучили свыше 500 
человек, представляющих 67 
организаций. Причем в про-
грамму обучения были вклю-
чены не только инженеры 
лабораторий, но и представи-
тели общественных организа-
ций, органов государственно-
го управления. 

Дополнительно в рамках 
этого проекта были даны реко-
мендации по изменению зако-
нодательства в области энер-
госбережения, бенчмаркинга 
и системы энергоменедж- 
мента для различных про-
мышленных предприятий. 

Для Департамента по 
энергоэффективности мы 
закупили семь комплектов 
(всего 167 единиц) супер-
современного оборудования, 
благодаря которому теперь 
можно на самом высоком 
уровне проводить оценку 
энергоэффективности зданий 
– и новых, и уже находящих-
ся в эксплуатации.

Благодаря этому проекту 
была оказана техподдержка 
испытательной лаборатории 
завода «Атлант». Надеюсь, 
теперь их результаты испы-
таний холодильников и сти-
ральных машин будут при-
знаны во всем мире.

«Проект внес значитель-
ный вклад в дело повыше-
ния конкурентоспособности 
белорусской экономики, улуч-
шении энергетической безо-
пасности страны, – подводят 
итоги в представительстве 
Евросоюза. – Международный 
и прежде всего европейский 
опыт, переданный в рамках 
реализации проекта, оказал 
помощь Беларуси в области 
повышения энергоэффектив-
ности и энергосбережения, 
стимулировал более актив-

ное участие в этом процессе 
местных и центральных орга-
нов власти, частного сектора 
и гражданского общества в 
целом. 

Путем внедрения новых 
технологий повышается ста-
тус и роль сети испытатель-
ных лабораторий, работаю-
щих в сфере энергоэффектив-
ности. 

Уникальность проекта 
заключается в его высоко-
технологичности. Наработан 
важный практический опыт 
и создана уникальная инфра-
структура в области оценки 
энергоэффективности». 

Подводная часть: 
как правильно 
тратить чужие 

деньги
Директор ОАО 

«БЕЛЛИС»  
Юрий Пашик не 

скрывает: проект был не 
только ответственный, 

но и весьма рисковый. 
– Мы решили на соб-

ственном примере показать, 
что времена расходования 
международных денег на раз-
личные семинары, рекоменда-
ции, ознакомительные поезд-
ки и прочее уже в прошлом, 
сегодня этим уже никого не 
удивишь, – объясняет Юрий 
Александрович. – Сердцем 
любого проекта должна стать 
инвестиционная часть. Это 
значит, как минимум 50–60 
процентов денег должно ухо-
дить на закупку современно-
го оборудования, современ-
ных технологий или, другими 
словами, на так называемое 
фамильное серебро, кото-
рое остается в стране. И в 
этом смысле данный проект, 
конечно, был необычным 
и очень рискованным. Мы 
замахнулись на самые совре-
менные подходы. 

Нам нужно было иденти-
фицировать оборудование, 
необходимое для создания 
тех же лабораторий. Причем 
мы хотели, чтобы это были 
полные комплекты оборудо-
вания, начиная от серьезных 
испытательных комплексов 
и заканчивая расходными 
материалами, которые нуж-
ны для проведения испыта-
ний. Сложность заключалась 
в том, что значительная часть 
этого оборудования – не про-
изводится массовым серий-
ным образом. По сути, оно 
дорогое и уникальное. И мы 
его нашли. 

Сегодня лаборатории пол-
ностью готовы к работе. Дело 
за малым – принять решение 
о введении государственных 
стандартов, которые форму-
лируют требования к издели-
ям, поступающим на белорус-
ский рынок.

Кстати, недавно был 
подписан указ президента, 
позволяющий без оглядки на 
Евразийский экономический 
союз, где эта тема немного 
подвисла, вводить эти требо-
вания у нас на рынке. И пусть 
наши коллеги по ЕврАзЭс 
действуют, как в хорошей 
спортивной поговорке: делай 
с нами, делай как мы, делай 
лучше нас!

Испытательные лабо-
ратории должны работать 
постоянно. И вся продукция, 
которая будет производиться 
и поступать на наш рынок, 
должна проходить процедуру 
подтверждения соответствия 
по установленным требова-
ниям в области энергоэффек-

тивности. Группы этой про-
дукции определены.

Закулисье: 
молодые 

инженеры – 
национальная 

гордость!
Пожалуй, ни один проект 

технической помощи, 
реализуемый  

в Беларуси, до сих пор  
не мог похвастаться 

максимальной 
публичностью. 

 В принципе. Оно и 
понятно. Как говорится, 
гранты – дело интимное. 

Однако Пашик и его 
команда ломают 

стереотипы.
– Хотелось бы поблаго-

дарить всех, кто участво-
вал в проекте, – говорит 
Юрий Александрович. – 
Евроделегация, с одной сто-
роны, контролировала нас, 
а с другой – оказывала под-
держку. Была заинтересован-
ность в результатах проекта 
как со стороны руководства 
Госстандарта, так и со сто-
роны многих международных 
специалистов.

Учитывая сложность про-
екта, мы разработали  особую 
стратегию его реализации. 
Мы на каждом этапе готовили 
много аналитических отчетов 
– даже по самой минималь-
ной активности. Обсуждали 
их, спорили. Было непросто, в 
наш адрес летели претензии: 
мол, лезем не в те области, 
в которые положено. Но, как 
говорится, истина рождается 
в спорах. 

В проект было вовлечено 
53 авторитетных эксперта: 
20 – международных и 33 – 
национальных. Причем боль-
шая часть белорусских экс-
пертов – это молодые, талант-
ливые инженеры. Честно 
говоря, горжусь знакомством 
с ними!

Наш проект – один из 
немногих, который имел 
такой уровень публичности. 
И я считаю, что это принци-
пиально важный аспект. 

Убежден: каждый проект 
технической помощи должен 
иметь максимальный уровень 
публичности. С одной сто-
роны, это и ответственность 
исполнителей проекта, с дру-
гой – вовлечение всех заинте-
ресованных в той стране, где 
проект реализуется.

Еще один элемент нашей 
стратегии реализации про-
екта: измеримость результа-
тов. Сегодня мы абсолютно 

точно знаем, что получили на 
финише: какой продукт выда-
ли, каким будет эффект от 
его внедрения. Это все можно 
буквально пощупать.

И последний аспект 
– адаптивность проекта. 
Реализовывая проект, мы 
пристально следили за тем, 
что происходит в мире. И, 
насколько нам позволяли 
правила, постоянно генери-
ровали какие-то дополни-
тельные активности для того, 
чтобы продолжить деятель-
ность в этом направлении. Не 
зря же буддисты говорят, что 
любой конец – это прежде 
всего начало…

Надеемся, что сможем 
найти доноров, которые на 
основе полученных нами 
результатов согласятся ока-
зать поддержку Беларуси для 
того, чтобы мы в вопросах 
энергоэффективности вышли 
на самый передовой уровень.

С прицелом  
на будущее:  

как найти донора 
и создать 

хороший проект
Юрий Пашик убежден, 
что сегодня белорусы 
могут эффективно 

привлекать большие 
деньги во все секторы 

экономики. Необходимо 
только желание и 
профессионализм.

– Сегодня есть как мини-
мум три потенциальных 
донора, – со знанием дела объ-
ясняет директор «Белллис». 
– Первый – Евросоюз.

Кстати, недавно было при-
нято важное политическое 
решение об увеличении объ-
ема программ технической 
помощи для Беларуси. Дело за 
малым – сгенерировать про-
екты, которые попадали бы в 
рамки стратегии доноров. 
Это принципиально 
важно.

Второй серьезный донор 
– это Глобальный экологиче-
ский фонд. Это независимый 
международный финансовый 
субъект, чья деятельность 
реализуется через Программу 
развития ООН, Программу 
по окружающей среде ООН, и 
Всемирный банк. Глобальный 
экологический фонд предо-
ставляет фонды для финан-
сирования дополнительных 
расходов для того, чтобы про-
ект стал экологически привле-
кательным. Фонд является на 
сегодняшний день крупней-
шим источником финансиро-
вания проектов, направлен-
ных на улучшение состояния 
окружающей среды.

Третий – новый гло-
бальный Зеленый фонд. На 
сегодняшний день это одна 
из самых мощных организа-
ций. В планах у этого фонда 
к 2020 году выйти на финан-
сирование в год 100 милли-
ардов долларов. За первый 
этап работы Зеленого фон-
да (первое полугодие 2015 
года) – было собрано толь-
ко от доноров государств 
более 10,5 миллиарда долла-
ров. Причем основная ставка 
делается не на государствен-
ные средства, а на пожерт-
вования общественных орга-
низаций, транснациональных 
корпораций, международных 
компаний и т.д.

Я как-то задумался вот о 
чем: наши предприниматели 
как 20 лет назад торговали 
на рынках, так до сих пор и 
торгуют. И мало кто из них 
решился создать свое произ-
водство, услуги или что-то 
еще. Мы застыли на уровне 
рынка Ждановичи. На мой 
взгляд, предпринимателям 
были созданы все условия. 
Другой вопрос, как они ими 
воспользовались. Я гово-
рю об этом, потому что при 
наличии огромных денег у 
доноров я, к сожалению, не 

наблюдаю новую генерацию 
белорусских предпри-

нимателей, которая 

пыталась бы пробраться к 
этим источникам. 

И вот другой пример: поля-
ки за последние десять лет 
умудрились получить нема-
лые средства в качестве тех-
нической помощи, сделать 
совершенно новую экономи-
ку – с огромным количеством 
предприятий, фермерских 
хозяйств. В Польше на гранты 
даже дороги отличные сделали!

Мы тоже можем эффек-
тивно привлекать деньги во 
все секторы нашей экономики. 

Поделюсь: было непросто, 
но сегодня я счастлив, что 
наше новое проектное пред-
ложение, сформулированное 
больше года назад, сейчас 
находится на рассмотрении 
в Нью-Йорке. Надеюсь, оно 
будет одобрено. В новом про-
екте речь идет о замещении 
люминесцентного, ртуть-
содержащего света на более 
эффективное светодиодное 
освещение. В новый проект 
мы также заложили очень 
существенную инвестици-
онную часть, в том числе 
закупку оборудования для 
белорусских промышленных 
предприятий, которые будут 
обеспечивать самый совре-
менный уровень технологий.

Коротко о сути проекта: 
с точки зрения потребления 
электроэнергии и сроков 
службы светодиодное осве-
щение более эффективно. А 
все источники люминесцент-
ного света содержат ртуть. 

В Беларуси вроде бы орга-
низована неплохая система 
утилизации, но она работает 
прежде всего для промыш-
ленных предприятий, юри-
дических лиц, которые под-
лежат системе государствен-
ного контроля. А ведь ртути 
очень много в наших домах, 
в квартирах. Но каждого 
ведь не проконтролируешь 
– куда он выбросил лампоч-
ку. Несмотря на то, что есть 
пункты сбора этих лампочек, 
многие по старинке бросают 
их в обычные мусорные баки. 

Кстати, в начале 1990-х 
годов при помощи ртути ино-
гда реализовывали заказные 
убийства. Многие просто не 
понимают, с чем они сталки-
ваются в быту. А потом удив-
ляются, откуда возникают 
недомогания, болезни.

Основной источник 
поступления ртути в страну 
– именно через люминесцент-
ные лампы. Поэтому в нашем 
проекте мы соединили про-
мышленность, техническое 
регулирование, и систему 
ограничения поступления на 
рынок ртути, кадмия, свинца 
и прочих элементов, приме-
нение которых ограничивают 
во всех странах во всех сфе-
рах. 

Многие думают, что про-
граммы технической помощи 
– это такие подаренные день-
ги, за которые и отвечать не 
надо. Я считаю иначе.

Во-первых, доноры оказы-
вают помощь всем странам 
мира, даже самым бестолко-
вым. Но как только они видят, 
что в какой-то из стран выде-
ленные средства использу-
ются настолько эффективно, 
что это может быть хорошим 
примером для других, они тут 
же многократно увеличивают 
объемы помощи. Не дожи-
даясь каких-то серьезных 
системных изменений.

Я беседовал с одним вли-
ятельным функционером 
Глобального экологическо-
го фонда. И когда мы с ним 
обсуждали причины, по кото-
рым задерживается рассмо-
трение нашего предложения 
по Беларуси, он мне сказал: 
«Чем эффективнее реализо-
ван предыдущий проект, тем 
больше у нас желание генери-
ровать новые проекты для 
вас». 

В этом, может быть, заклю-
чается маленький секрет: 
если мы хотим привлекать 
огромные деньги, а они есть, 
мы должны демонстрировать 
измеримый результат. А неко-
торые белорусские чиновни-
ки, вовлеченные в программу 
технической помощи, много 
лет всех убеждали, что донор 
якобы не приветствует рас-
ходование денег в инвестици-
онной части, а приветствует 
только семинары, общение и 
тому подобное. И мы вынуж-
дены были приложить огром-
ные усилия, чтобы этот миф 
развеять. Выяснилось, что 
доноры сегодня приветству-
ют именно инвестиционную 
часть, потому что она являет-
ся гарантией устойчивости и 
измеримости результатов. 

Кроме того, сейчас мы 
предпринимаем усилия по 
аккредитации в Зеленом гло-
бальном фонде. Чтобы кро-
ме контактного ведомства 
Беларусь имела еще и аккре-
дитованного оператора. Это 
значит, мы сможем и генери-
ровать проекты, и реализо-
вывать их.
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ПРАВЫ ЧАЛАВЕКАЖИЗНЬ ДРУГИХ АКТУАЛЬНАЯ ТЕМА

Юрий ПАШИК:

«Любой конец –  
это прежде всего начало»

На днях в Минске представили финальные результаты проекта Европейского Союза «Поддержка Республики 
Беларусь в области норм и стандартов в сфере энергоэффективности потребительских товаров и  

промышленной продукции ENPI/2013/280-415». 
Трехгодичный проект технической помощи был реализован консорциумом GIZ (Немецкое общество  

по международному сотрудничеству) и открытое акционерное общество «БЕЛЛИС»  
(«Испытания и сертификация бытовой и промышленной продукции»).
Общая сумма, выделенная для Беларуси, составила 7 миллионов евро. 

«Народная Воля» поинтересовалась, на что потратили эти деньги.

Впечатляющие цифры
Каков глобальный эффект от реализации проекта Европейского 

Союза «Поддержка Республики Беларусь в области норм и 
стандартов в сфере энергоэффективности потребительских 
товаров и  промышленной продукции ENPI/2013/280-415»?

УХ ТЫ!

Введение требований по энер-
гоэффективности позволит обеспе-
чить в Беларуси снижение годово-
го потребления электроэнергии на 
25 процентов. «Понятно, что этот 
эффект экономии проявится не зав-
тра, а с течением времени, но будет 
весьма ощутимым», – объясняет 

Юрий Пашик.
ежегодное снижение выбросов 

СО2 – 2,49 миллиона тонн в год. 
«Это очень значительная циф-

ра! – объясняет директор ОАО 
«Белллис». – Вдумайтесь: это тонны 
сэкономленных нефти и угля!»

Марина КОКТЫШ.

На кватэру 
Тамары 
Сяргей 

накладзены 
арышт

Праваабаронцу 
папярэдзілі, што ёй 
могуць забараніць 

выязджаць за межы 
Беларусі.

Збоку можа падацца, што 
ўсё, што адбываецца з Тамарай 
Сяргей, робіцца быццам бы па 
законе. Але…

24 чэрвеня Мінскі гарадскі 
суд падтрымаў рашэнне суда 
Цэнтральнага раёна Мінска, 
які аштрафаваў Тамару Сяргей 
на 40 базавых велічынь за 
арганізацыю і ўдзел у недазво-
леным пікетаванні 31 сакавіка 
на сталічнай плошчы Свабоды 
(акцыю ладзілі 15 актывістаў гра-
мадзянскай ініцыятывы “Супраць 
беззаконнасці ў судах і пракура-
туры”). А ўжо 27 ліпеня – праз 
тры дні пасля месячнага тэрміну 
добраахвотнага пагашэння штра-
фу – у кватэру Сяргей пазванілі 
судовыя выканаўцы, але дзве-
ры ім ніхто не адчыніў. Госці  
наведаліся да Сяргей яшчэ раз і 
зноў безвынікова. А днямі права- 
абаронца атрымала пастанову, што 
на яе кватэру накладзены арышт.

– Ну проста паказальны 
спрыт нашых праваахоўнікаў, 
– кажа Тамара Сяргей. –  
Па-першае, рашэнне Гарадскога 
суда я абскардзіла і папярэдзіла 
аб гэтым судовых выканаўцаў. 
Па-другое, накладанне арышту 
на жыллё, на адзіную нерухомасць 
– гэта мера, якая ўжываецца ў 
выключных выпадках. Хаця па 
законе сапраўды арышт магчы-
мы, калі выканаўцы не могуць 
апісаць маёмасць. Але звярніце 
ўвагу, колькі мінула часу?! Ужо 
на трэці дзень да мяне прыбеглі 
судовыя выканаўцы, хаця маглі 
папярэдзіць аб аплаце пісьмовым 
паведамленнем па пошце. А 29 
ліпеня (!) з’явілася пастанова 
на арышт кватэры! А я ведаю 
выпадак, калі мінчанка Камелія 
Чарняўская гадамі не можа нават 
па рашэнні суда спагнаць грошы са 
свайго суседа-алкаголіка (аплату 
за карыстанне электраэнергіяй), 
і на яго пакой ніхто не накладвае 
арышт, яго ніхто не турбуе.

Па-другое. Заўважце: за 
несанкцыянаваную акцыю мяне 
асудзілі па-максімуму: ужылі 
частку другую артыкула 23.34 
Адміністрацыйнага кодэк-
са і далі максімальны штраф 
– 40 базавых велічынь. Прычым 
пакаралі не толькі мяне, але і 
яшчэ пяць удзельнікаў акцыі. Усе 
яны пенсіянеры. Агулам за два 
пікеты (31 сакавіка і 12 мая) нас 
аштрафавалі на 150 базавых 
велічынь – гэта 3150 новых рублёў, 
ці паўтары тысячы долараў па 
курсе.

Нікога, праўда, акрамя мяне 
пакуль не чапаюць. Я лічу, што 
ўсе гэтыя дзеянні, якія цяпер 
праводзяцца, – гэта ціск на 
мяне як на праваабаронцу. Бо 
арышт на кватэру – неадэк-
ватная мера. Таксама судовыя 
выканаўцы папярэдзілі, што 
могуць забараніць мне выязджаць 
за межы Беларусі.

Як вядома, з лістапада 
мінулага года Тамара Сяргей 
імкнецца даказаць, што 6 
лістапада 2015 года ў дзень 
інаўгурацыі Лукашэнкі яе неза-
конна затрымалі на чыгуначным 
вакзале Мінска супрацоўнікі 
міліцыі па сумніўнай заяве ней-
кай грамадзянкі Тарасавай. 
Па сутнасці, сцвярджае пра-
ваабаронца, супраць яе была 
здзейснена правакацыя, каб 
Сяргей і актывісты  грамад-
скай ініцыятывы “Супраць 
беззаконнасці ў пракуратуры і 
судах” не змаглі трапіць да Палаца 
Незалежнасці, дзе праходзіла 
інаўгурацыя. 

Як раней пісала “Народная 
Воля”, тады Тамару Сяргей 
абвінавацілі ў рабаванні 300 
долараў у грамадзянкі Тарасавай, 
пратрымалі 4 гадзіны у пастарун-
ку, а потым адпусцілі, не склада-
ючы ніякіх пратаколаў. Перапіс-
ка Сяргей з праваахоўнікамі 
цягнулася паўгода і скончы-
лася адной фразай: у дзеян-
нях міліцыянераў, якія яе 
затрымлівалі, і грамадзянкі 
Тарасавай парушэнняў закона не 
выяўлена. І шукаць Тарасаву, якая 
абылгала Тамару Сяргей, ніхто не 
збіраецца. Праўда, праваабаронца 
сцвярджае, што будзе дабівацца 
ўзбуджэння крымінальнай спра-
вы ў дачыненні да Тарасавай.

Ігар ЗаЛЕССКІ.

Профессор
О таком профессиональном авторитете, какой имеет среди коллег  

и пациентов кардиолог, доктор наук, профессор Тамара Дмитриевна ТЯБУТ, 
мечтает каждый врач. Она преподает в Белорусской медицинской академии 

последипломного образования, консультирует в нескольких столичных клиниках,  
в том числе в Республиканском клиническом медицинском центре Управления 

делами президента, ведет прием в частном медицинском центре «ЛОДЭ».
Это интервью записывалось, когда профессор Тябут ушла в отпуск. Однако и на 
отдыхе Тамара Дмитриевна была ограничена во времени: у любимой внучки день 

рождения, и вся семья приглашена на традиционный бабушкин торт.

«Без достаточного финансирования хорошую диссертацию написать нельзя»

«По советским законам человеку, имеющему ученую степень кандидата или доктора наук,  
была положена дополнительная жилплощадь для кабинета»

– Тамара Дмитриевна, 
сами не устали от такого рит-
ма? 

– Понятие усталости очень 
относительное. Можно устать 
от абсолютно бесполезной и 
никому не нужной работы. И 
можно с радостью работать, 
осознавая, что у тебя есть воз-
можность помочь людям, при-
меняя свой опыт, свои знания. 
Я не страдаю синдромом про-
фессионального выгорания, о 
котором сегодня много гово-
рят, не испытываю раздраже-
ния и неприязни к пациентам, 
хотя они очень разные (сре-
ди них много так называемых 
трудных), поскольку дав-
но поняла, что если больной 
человек пришел к тебе – ему 
хуже, чем тебе. Иногда, конеч-
но, устаешь, но для этого есть 
смена деятельности.

– На пенсию не хочется? 
Или не можете себе предста-
вить жизнь на профессор-
скую пенсию? 

– Это вопрос, ответ на 
который не полностью зави-
сит от меня. Это и избрание 
по конкурсу, и особенности 

трудового договора с админи-
страцией, и возраст наконец. 
Пока работать хочется, это 
мощнейший стимул для того, 
чтобы не останавливаться на 
достигнутом, не жить за счет 
старых знаний и умений, а 
идти вперед. 

Представить жизнь на 
профессорскую пенсию могу. 
Конечно, проблем будет много. 
Но я не одна, у меня любимые, 
замечательные дети и внуки. Я 
думаю, этим многое сказано.

– Во сколько лет вы стали 
доктором наук? 

– Не могу сказать, что выс-
шая ученая степень пришла ко 
мне в молодые годы. Я защи-
тила докторскую диссертацию 
в 1999 году, в 48 лет. Конечно, 
в планах все должно было слу-
читься раньше, но так сложи-
лись обстоятельства: распался 
Советский Союз, ты вдруг стал 
совсем другим человеком, при-
ходилось думать не о науке, а 
о том, где и как зарабатывать 
деньги. Сегодня я улыбаюсь, 
когда вспоминаю о том, как 
ездили в Украину осматривать 
пациентов и читать лекции за 

гречневую крупу и лук. Но это 
было. Набранный материал 
какое-то время лежал на пол-
ке, и даже возникала мысль: 
«А может, уже и не надо?..» Но, 
наверное, все в нашей жизни 
происходит в тот момент, ког-
да должно произойти.

– Говорят, раньше защи-
щаться было легче, чем сей-
час. Мол, требования к соис-
кателям стали жестче, дис-
сертация должна содержать 
новизну мирового уровня. 
Вы, ученый, который 10 лет 
проработал в экспертном 
отделе ВАК, как считаете?

– Я не сказала бы, что 
защищаться было легче. Мне 
кажется, была лучше отра-
ботана система подготовки 
диссертации к защите, очень 
четко и эффективно прохо-
дили этапы предзащитной 
экспертизы, они позволя-
ли, если так можно сказать, 
«вылизать» диссертацию, сде-
лать исправления в работе в 
соответствии с замечаниями 
экспертов Ученого совета, 
планируемых оппонентов, 
специалистов, дающих внеш-

ний отзыв о работе. И только 
после всех этих этапов полу-
чить разрешение на печатание 
автореферата и официальную 
защиту. А сегодня диссертант 
проходит все те же этапы, но 
автореферат напечатан уже 
после экспертизы в совете и в 
дальнейшем исправить ничего 
нельзя. Если бы мы вернулись 
к старому законодательству по 
этапам прохождения работы и 
возможности ее коррекции, то 
в ВАК диссертации приходили 
бы более зрелыми.

Из опыта своей работы в 
ВАК скажу: никто не ждет от 
соискателя мировых откры-
тий, ни одна кандидатская дис-
сертация ни в одном государ-
стве не может решить глобаль-
ную проблему. Но хотелось бы 
более жесткой централизации 
в науке. У нас, например, мно-
го медицинских вузов, много 
научно-исследовательских 
учреждений, и получается, что 
фрагменты одной проблемы 
решают сразу в нескольких 
местах, а суммарных, глобаль-
ных итогов нет. На мой взгляд, 
если бы было в пределах стра-

ны общее планирование тема-
тики работ патофизиологов, 
биохимиков, генетиков, кли-
ницистов, собранный матери-
ал накапливался в головных 
учреждениях по проблемам, то 
и результат был бы интерес-
нее. Маленький пример.

Когда мы работали 
на кафедре кардиологии 
БелГИДУВа, которой руко-
водил Владимир Васильевич 
Горбачев, у нас была коман-
да. В одном месте собрались 
талантливые молодые уче-
ные – Александр Геннадьевич 
Мр очек,  Алекс андр 
Васильевич Хапалюк, 
Владимир Петрович Сытый, 
Марьян Станиславович 
Пристром, Владимир 
Савельевич Одинец, Татьяна 
Александровна Руцкая. Все 
примерно одного возрас-
та, мы работали каждый над 
своей темой, и каждая была 
фрагментом общекафедраль-
ной тематики. Мы учились 
друг у друга, вместе набира-
ли больных, осваивали новые 
методики, никогда не жалели 
друг другу материала. Могли 

сидеть за полночь, заканчивая 
эксперимент или занимаясь 
лабораторными исследования-
ми. На кафедре одновременно 
выполнялось 5–7 диссертаций 
по общей тематике, и это дава-
ло глобальное решение про-
блемы.

И второй момент. Разве 
можно без достаточно-
го финансирования сделать 
мировое открытие? Даже 
для того, чтобы разработать 
маленький фрагмент одной 
глобальной темы, требуется 
большое количество денег на 
оборудование, на реактивы, 
которые позволяют выйти на 
глубинные биохимические, 
молекулярные, генетические 
уровни. А на выполнение дис-
сертаций, особенно в учреж-
дениях образования, сегодня 
денег практически не выделя-
ется, все идет по внебюдже-
ту или за счет фондов, коми-
тета по науке и технологиям. 
Приходит много молодых 
людей, готовых заниматься 
медицинской наукой, а денег 
нет. Но сегодня без денег не 
только мировых открытий не 

сделать – хорошую диссерта-
цию написать нельзя.

– Тамара Дмитриевна, 
мне кажется, профессорская 
мантия для вас коротковата. 
Почему вы до сих пор, напри-
мер, не выдвигаете свою кан-
дидатуру на членкора?

– Когда я закончила медин-
ститут и пришла домой с 
дипломом, отец поздравил 
меня и сказал: «Желаю рабо-
тать так, чтобы ты всегда хоро-
шо спала». Я тогда посмеялась: 
«Да, на дежурстве поспишь!» 
«Какая же ты еще молодая и 
глупая, – заметил он. – Спи 
спокойно оттого, что ты по 
максимуму сделала то, что мог-
ла сделать». Я и стараюсь по 
максимуму делать, что могу. А 
буду профессором, академиком 
или членкором – это для меня 
не принципиально… Я люблю 
лечить людей, читать лекции, 
учиться самой. Определенные 
периоды времени занима-
ла административные посты, 
была главным кардиологом 
Минска, главным терапевтов 
Минздрава, все это интересно, 
но сегодня – это не мое.

– В советские времена 
ученые были элитой обще-
ства и имели некоторые льго-
ты. Зарплата профессора не 
уступала зарплате директора 
крупного завода, вдобавок 
к этому профессор получал 
трех- или четырехкомнатную 
квартиру. А что сейчас? Со 
стороны кажется, у вас все 
это должно быть…

– Мне кажется, во все вре-
мена ученые, врачи, педагоги 
были элитой общества, были 
носителями истинной интел-
лигентности, нравственности, 
глубоких знаний. Это остается 
и сейчас. Другой вопрос, что 
сегодня эти профессии недо-
оценены на государственном 
уровне.

Не знаю, какие зарплаты 
были у директора крупного 
завода, но поскольку я в те 

годы была профгруппоргом 
нашей кафедры и у меня сохра-
нился дневник профгруппор-
га (был такой документ), могу 
сказать, что зарплата профес-
сора была 550 рублей, доцента 
– 390 рублей, ассистента кафе-
дры с кандидатской степенью 
– 295, без звания – 230. По 
советским законам человеку, 
имеющему степень кандидата 
или доктора наук, была поло-
жена дополнительная жилпло-
щадь для кабинета, где он мог 
работать. Сегодня всего этого 
нет. Свою первую квартиру в 
те времена мы получили по 
очереди моего мужа – воен-
нослужащего. Это было через 
4 года после окончания воен-
ного училища. А уже позже, 
благодаря тому, что я к это-
му времени была кандидатом 
наук и у нас было двое разно-

полых детей, появилась новая 
–  трехкомнатная. 

– Средняя зарплата в 1985 
году была 190 рублей, то есть 
профессор получал почти три 
средние зарплаты в месяц. А 
вы сегодня сколько зарабаты-
ваете? Хотя бы среднюю зар-
плату по стране имеете?

– В мае 2016 года мой 
оклад составил 2 миллиона 998 
тысяч 476 рублей. 

– Плюс надбавки за уче-
ную степень и звание?

– Да, с надбавками за сте-
пень, стаж, вредность, лечеб-
ную работу, ученое звание и 
т.д. суммарно за этот месяц 
получилось 9 миллионов 367 
тысяч 673 рубля. С этой суммы 
я и плачу подоходный налог, 
отчисления в пенсионный 
фонд, профсоюзные взносы. 
Мне хватает…

– Вопрос ведь не в том, 
хватает ли вам, вопрос в том, 
как ценит профессорской 
труд государство…

– Можно, конечно, 
обижаться, но стоит ли? 
Бюджетное одеяло нельзя рас-
тянуть во все стороны с оди-
наковой силой, где-то будет 
прореха. Сегодня я в состо-
янии обеспечить для себя 
достойную жизнь. Нужно 
заботиться о тех, кто этого 
не может сделать, кто одинок, 
болен. Если посмотреть на 
зарплату воспитателя детского 
сада, которому мы доверяем 
своих маленьких детей, педа-
гога в школе, их зарплаты еще 
меньше. А разве может нищий 
человек вырастить достой-
ного, адекватного граждани-
на своей страны? Психологи 
говорят, что бедность стоит 

рядом с агрессией, депрес-
сивными расстройствами. 
Учитель с пятилетним стажем, 
у которого зарплата чуть боль-
ше пяти миллионов, приходит 
в класс и о чем думает: о том, 
как интереснее и доступнее 
донести до учеников матери-
ал, или о том, как заплатить за 
коммуналку, секцию, которую 
посещает ее ребенок?

– А врач в поликлинике, 
который зарабатывает 5 мил-
лионов? ему мы доверяем 
свое здоровье…

–У нас врачи в сравнении 
с другими странами зараба-
тывают мало. Особенно врачи 
первичного звена. Но самым 
мощным фактором для сниже-
ния заболеваемости и смерт-
ности от сердечно-сосудистых 
заболеваний должна быть 
амбулаторная помощь. Оттуда 

должна идти первичная про-
филактика, на которую обра-
тили пристальное внимание и 
глава государства и Минздрав, 
и руководители головных 
научно-практических цен-
тров. Какие бы ни были высо-
кие технологии, как бы сво-
евременно ни стентировали 
пациентов (программа остро-
го коронарного синдрома 
работает в стране блестяще), 
все равно заметного снижения 
заболеваемости и смертности 
нет. Потому что нет понятия 
здорового образа жизни, нет 
понятия первичной профи-
лактики. А начинаться все это 
должно на амбулаторном эта-
пе, в связке педиатр–терапевт.

Когда в 1974 году я закан-
чивала мединститут, для 
участковых терапевтов были 
предусмотрены определенные 

льготы. Они получали слу-
жебные квартиры, которые 
через 15 лет становились их 
собственными. За каждые три 
года, проработанные на участ-
ке, им была положена надбав-
ка к зарплате. Разукрупнили 
участки: если до этого у тера-
певта на участке было 3 тыся-
чи 400 человек, то стало 1900. 
В таких условиях участковый 
терапевт уже может работать. 
Но если у него два участка, 
что нередко бывает сегодня? 
По данным на 1 апреля 2016 
года, в Минске требовалось 
416 врачей-специалистов и 
755 медсестер. О чем-то это 
говорит?

В медицине, правда, есть 
высокие технологии, за кото-
рые государство доплачивает. 
Другое дело, как эти высокие 
технологии определяются.

«Сегодня в обществе надо повышать авторитет врача»
– у белорусских врачей 

есть вопросы к государству 
по поводу оценки их труда. 
А у пациентов есть вопросы 
к врачам по поводу качества 
оказываемой ими помощи. 
Вы преподаете в БелМАПО 
на курсах повышения квали-
фикации врачей. Что скажете: 
наши специалисты хотят раз-
виваться, читают литературу, 
следят за мировыми тенден-
циями в медицине?

– Как-то на цикле в 
БелМАПО была врач общей 
практики из сельской амбула-
тории, и я просто восхищалась 
условиями, в которых она рабо-
тает: там есть необходимое обо-
рудование, доступ к интерне-

ту, транспорт. И восхищалась 
самим доктором – ее пытли-
востью, ее желанием изучать 
ревматологию… Но, наверное, 
есть и другая проблема – уста-
лый доктор. Это состояние 
даже имеет название – «син-
дром профессионального выго-
рания». Если у доктора 10–15 
дежурств в месяц, будут ли у 
него силы любить пациента, 
который к нему пришел? Мне 
часто приходится участвовать 
в работе комиссий по провер-
ке жалоб, и могу сказать, что в 
90 процентах это не врачебная 
ошибка, это нарушение этики и 
деонтологии. Не выслушал, не 
объяснил, не потерпел.

Мне кажется, современная 

форма приема в медицинские 
вузы не позволяет определить, 
готов ли молодой человек к 
профессии врача. Нужны не 
только баллы по профильным 
предметам, нужно психологи-
ческое тестирование. Если у 
тебя нет терпения, нет такой 
черты характера, как сопере-
живание, способности понять 
чужую боль, и в то же время 
умения защититься в опреде-
ленный момент, не перенести 
на себя проблемы пациента, 
тогда, наверное, профессия 
врача не для тебя. В медвузах 
студенты сдают много тестов, 
но приходят в клинику и не 
умеют разговаривать с паци-
ентом.

А люди на прием приходят 
разные. Я могу сказать одно-
значно: уважение к врачу сегод-
ня совсем не то, какое было, 
например, в 1974 году, когда 
я пришла работать. Сегодня 
нередко дверь моего кабинета 
открывается без стука со сло-
вами: «Я хочу, чтобы вы меня 
посмотрели». Я не против, но, 
может быть, фраза должна 
быть построена по-другому: 
«Не могли бы вы меня посмо-
треть?» Мне кажется, сегод-
ня в обществе, в том числе и 
при помощи средств массовой 
информации, надо повышать 
авторитет врача, а не хулить 
его. Не так давно пришла 
домой и слышу – из телевизо-

ра доносится: «В Пинске врачи 
убили ребенка». Я не выдержа-
ла, позвонила пинским колле-
гам. Ситуация такая: малень-
кий ребенок запихнул через 
носик бусинки, которые даль-
ше попали в трахею и бронхи. 
Врачи, спасая его, простояли 
у операционного стола более 4 
часов, приехали специалисты 
из Минска, но спасти не уда-
лось. Врачи виноваты? А где 
была мама в то время, когда 
ее ребенок нашел себе такую 
«игрушку»?!

– Но некоторые СМИ с 
желтовыатым оттенком боль-
ше озабочены собственными 
рейтингами. люди охотнее 
читают статьи, в заголов-

ках которых «Доктор убил!», 
«Врач погорел на взятках!»…

– Проблема наказания и 
благодарности врачам суще-
ствовала всегда. В древние 
века, если доктор не мог исце-
лить пациента и тот погибал, 
его могли закопать вместе с 
усопшим, а если спасал чело-
века, то был вознагражден. 
Врач не должен вымогать пла-
ту за свою деятельность. Это 
карается законом – и государ-
ственным, и Божьим. Но если 
пациент хочет сказать врачу 
спасибо за профессионально 
выполненную работу – это его 
право. И нужно искать пути 
для легализации этого права.

Мне, например, очень нра-

вится опыт, о котором расска-
зывали врачи, работавшие до 
Великой Отечественной войны. 
Тогда были больничные кассы, 
они создавались с несколько 
иными целями, но желающий 
поблагодарить врача мог сде-
лать это открыто: перечислить 
в такую кассу на счет врача 
деньги, с которых взимался 
подоходный налог. И все было 
абсолютно корректно. В прак-
тике зарубежных клиник есть 
опыт перечисления денег на 
счет отделения, а дальше уже 
сами сотрудники решают, что с 
ними делать – сходить в ресто-
ран на праздник или купить 
новую мебель. В каждой стране 
своя культура, свои законы…

«У меня появилась цель: отдохнуть и выйти на тропу здоровья»
– у вашей внучки день 

рождения. ей сколько испол-
няется?

– 14. Это моя младшая 
внучка, старшей – 21. Есть еще 
внук.

– Кто-нибудь из ваших 
детей, внуков пошел в меди-
цину?

– Нет. Глядя на меня, они 
сказали, что так работать не 
смогут, а по-другому, навер-
ное, нельзя. Хотя дочь все-
таки приблизилась к медици-
не – окончила медучилище и 
педагогический институт, рабо-
тает в БелМАПО, она психо-
лог. Старшая внучка закончила 
лицей БГУ, ходила со мной на 

пятиминутки, на обходы, пода-
ла документы в медицинский, 
но в последний день забрала и 
поступила на биофак. Сказала: 
«Бабушка, извини!» Куда пой-
дут младшие, пока не знаю. Все 
может быть…

– При всей занятости сво-
бодное время у вас все же слу-
чается. Чем занимаетесь?

– Люблю театр, музыку. 
Хорошо, что кроме зарплаты 
есть еще пенсия. Она практиче-
ски вся уходит на культурные 
развлечения. Недавно внучки 
решили меня просветить и при-
гласили на концерт «Би-2». Мы 
замечательно провели вечер, но 
месячная пенсия ушла…

Появилось хобби – делаю 
открытки своими руками, мяг-
кие игрушки, которые с радо-
стью дарю своим близким и 
друзьям. А сегодня вечером по 
случаю дня рождения внучки 
вся семья собирается на мой 
традиционный торт. Каждый 
год на праздники родных 
людей он непременно на сто-
ле. Рецепты разные. Но больше 
всего семья любит персиковый 
торт. Его основа – слоеное тесто. 
Но изюминка в креме – сме-
танно-йогуртном, громадном 
количестве консервированных 
персиков и, конечно, в свечах.

Недавно мне на день рожде-
ния подарили палки для скан-

динавской ходьбы, и у меня 
появилась цель: отдохнуть и 
выйти на тропу здоровья.

– Скандинавская ходьба 
действительно полезна для 
здоровья?

– Если палки не носить, 
а правильно работать, тогда 
включаются мышцы верхних и 
нижних конечностей, работает 
дыхательная мускулатура. И 
это лучше, чем просто ходьба. 
Сегодня в Минске есть обуча-
ющие курсы по скандинавской 
ходьбе.

– И последний вопрос. Вы, 
человек, который всю жизнь 
посвятил лечению сердца, 
наверняка знаете, как его 

сохранить здоровым. Что дол-
жен делать человек, который 
беспокоится о своем здоровье? 
есть ли какой-то набор про-
филактических исследований, 
обязательный для каждого?

– Безусловно, есть между-
народные стандарты профи-
лактических обследований. 
Привычка наших жителей про-
сто снять электрокардиограм-
му – это, конечно, хорошо, но 
она позволяет выявить дале-
ко не все изменения в сердце. 
Поэтому стандарт такой: раз в 
год необходимо делать нагру-
зочную кардиограмму (это 
велоэргометрия или тредмил-
тест) и биохимический анализ 

крови. Необходимо контро-
лировать артериальное давле-
ние, исследовать показатели 
липидного обмена – общий 
холестерин, холестерин липо-
протеидов низкой и высокой 
плотности, уровень глюкозы, 
мочевой кислоты в крови. Если 
все нормально, человек продол-
жает применять немедикамен-
тозные методы профилактики: 
не курит, не забывает о двига-
тельной активности, следит за 
питанием – и через год опять 
контроль. Если проблема есть, 
врач назначит дополнительные 
исследования и при необходи-
мости лечение. Но сегодня ведь 
есть еще одна проблема: эффек-

тивно лечатся только 37–39 
процентов пациентов, это свя-
зано с отсутствием привержен-
ности к лечению.

Если мы не будем прививать 
культуру здоровья с детства, 
значит, у нас ничего не полу-
чится. Эта прививка здоровья 
должна быть сделана не тогда, 
когда человек пришел к карди-
ологу как пациент, а когда он 
родился, пришел в детский сад, 
школу. И есть еще один секрет 
– не злиться, не завидовать, 
радоваться оттого, что можешь 
отдать, а не забрать. Ведь сердце 
и душа едины. Берегите сердца, 
берегите души!

Мария ЭЙСМОНТ.

Рубель 
умацаваўся

Учора еўра і долар знізіліся 
ў адносінах да беларускага 
рубля.

Курс долара знізіўся на 
0,0115 рубля, або 0,58%, і склаў 
1,9662 рубля. Курс еўра знізіўся 
на 0,0222 рубля, або 1,01%, да 
2,1831 рубля. Курс расійскага 
рубля (за 100 адзінак) вырас 
на 0,0067 рубля, або 0,22%, да 
3,0281 беларускага рубля за 
100 расійскіх.

З пачатку жніўня долар 
патаннеў ужо на 0,0296 рубля 
і аказаўся на мінімуме за 
апошнія 74 дні.

КУРСЫ

«Мілавіца»  
больш не ў модзе

Продажы эстонскага хол-
дынга “Silvano Fashion Group”, 
які з’яўляецца ўласнікам 
«Мілавіцы», пачалі падаць. 
За апошні год прыбыткі на 
беларускім рынку скараціліся 
з 11,2 мільёна еўро да 9,1 
мільёна еўра. Падзенне так-
сама назіралася ў Казахстане, 
Латвіі і Літве. А вось ва Украіне 
і Расіі “Мілавіцу”, наадварот, 
сталі купляць часцей. Расійскі 
рынак забяспечыў больш за 
палову агульнай выручкі – 17,3 
мільёна еўра. 

Васіль СТаСЕВІЧ.

ДЭМАКРАТЫЯ 

За спевы на пікеце – 
пад суд?

Кастрычніцкім РУУС 
Віцебска ініцыявана разгле-
джанне адміністрацыйных 
спраў у дачыненні да патэн-
цыяльных кандыдатаў у дэпу-
таты Палаты прадстаўнікоў 
– сябраў аргкамітэта па 
стварэнні партыі “Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя” 
Таццяны Севярынец, Алены 
Шабуні і Георгія Станкевіча.

Сумесны пікет прадстаў-
нікоў БХД адбыўся ў Віцебску 
27 ліпеня – у гадавіну прыняц-
ця дэкларацыі аб незалежнасці 
Беларусі. Падчас мерапрыем-
ства яго ўдзельнікі праспявалі 
духоўны беларускі гімн 
“Магутны Божа”. Віцебскія 
міліцыянеры расцанілі гэтыя 
дзеянні як несанкцыянава-
ную масавую акцыю. І зараз 
актывістаў, якія ўдзельнічалі ў 
пікеце, можа чакаць суд.

антон ВІТаЛЬЕЎ.

ПА-БЕЛАРУСКУ

шЛАГБАУМ

Першы  
не прайшоў

Праз два папярэджанні 
выбаркам адмовіў у рэгістрацыі 
кандыдатам у дэпутаты 
намесніку старшыні Руху «За 
Свабоду» Алесю лагвінцу. 

Першае папярэджанне 
палітык атрымаў за ўлёткі, якія 
інфармавалі пра канцэрт Лявона 
Вольскага на пікеце па зборы 
подпісаў, другое – за нібыта 
ўзнагароджанне выбаршчыкаў. 
Гэты факт Лагвінец адмаўляе 
катэгарычна.  Па ягоных словах, 
сёння, 9 жніўня, ягоная каманда 
атрымае копію рашэння 
выбаркама, і тады яны будуць 
прымаць рашэнне пра магчымае 
абскарджванне. 

Ганна ГаНЧаРЫК.

СІТУАЦЫЯ
Выхавальніцу 

будуць судзіць?
У Светлагорску 28-гадовай 

выхавальніцы дзіцячага садка 
пагражае тэрмін за недагляд. 

Як інфармуе мясцовая 
прэса, заяву ў міліцыю напісала 
24-гадовая жанчына. Паводле 
яе слоў, 4-гадовы сын атрымаў 
траўму ў дзіцячым садку. 
Выхавальніца не заўважыла, як 
ён адлучыўся ад групы і няўдала 
спрабаваў пералезці праз плот 
– упаў. Эксперт засведчыў, 
што хлопчык атрымаў «менш 
цяжкія траўмы».

У адносінах да выхава-
льніцы  распачалі крыміналь-
ную справу. Артыкул – «нена-
лежнае выкананне абавязкаў 
па забеспячэнні бяспекі жыцця 
і здароўя дзяцей» (ч.1 арт.165 
КК). Калі віну выхавальніцы 
дакажуць, ёй пагражае штраф, 
папраўчыя работы тэрмінам да 
2 гадоў ці абмежаванне волі – да 
3 гадоў.



(Заканчэнне.  
Пачатак на 1-й стар.)

І пытанне нават стаіць не ў 
тым, ці патрапяць у парламент асо-
бы, чые прозвішчы асацыіруюцца 
з беларускай апазіцыяй, а ў тым, 
наколькі адкрыта і празрыста будзе 
адбывацца працэс. Таму зараз мы 
назіраем адносную лібералізацыю 
– некаторыя прэтэндэнты збіралі 
подпісы пад бел-чырвона-белымі 
сцягамі, усе ініцыятыўныя гру-
пы былі зарэгістраваны, улада 
нават ідзе на пэўную “мяккую 
беларусізацыю”.

Але натуральна, няма сумневу, 
што ўлада не захоча выпусціць 
працэс з-пад кантролю цалкам, 
асабліва на фоне эканамічнага 
крызісу, бо гэта можа прывесці 
да ламання існуючай сістэмы, 
якая выбудоўвалася больш за 
20 гадоў. Рэйтынг улады нізкі. 
І калі б выбары прайшлі без 
адміністрацыйнага кантролю, то 
праўладных кандыдатаў у парла-
менце была б меншасць.

– Адкуль такая ўпэўненасць?
– Падчас збору подпісаў 

даводзілася шмат размаўляць 
з людзьмі. Мы выкарыстоўвалі 
пікеты, хадзілі па кватэрах. Мяне 
нават здзівіў такі крытычна 
нізкі ўзровень даверу людзей да 
існуючай улады. Выбаршчыкі не 
вераць, што цяперашняя каман-
да здольная нешта змяніць. І гэта 
вельмі адчуваецца ў рэгіёнах. 

Людзі там больш актыўныя, больш 
хочуць перамен. Відавочна, гэта 
адбываецца таму, што эканамічны 
крызіс там адчуваецца вастрэй, 
заробкі на перыферыі малыя 
і ў людзей ужо не хапае запасу 
трываласці. Але Плошчы ніхто не 
хоча, і часта кажуць пра тое, што 
ўладу мяняць, можа, і не хацелі б, 
але было б добра, каб у парламент 
трапілі людзі  з альтэрнатыўным 
меркаваннем. Магчыма, разам і 
ўдалося б вывесці краіну з тупіка. 

– Можа, увогуле не трэба 
было ісці на выбары? Вашым 
прыхільнікам не было б за каго 
галасаваць, і яны не прыйшлі 
б на ўчасткі, выбары, магчы-
ма, не адбыліся б. І гэта стала б 
красамоўным сведчаннем неда-
веру народа да ўлады. 

– Справа ў тым, што нашы 
прыхільнікі – гэта не войска. Яны 
не з’яўляюцца падначаленымі 
нейкіх палітыкаў альбо 
палітычных структур. Чалавека 
заўсёды трэба пераканаць, і пера-
конваць трэба ў рэжыме онлайн. 
Калі ты на некаторы перыяд узяў 
паўзу, знік з інфармацыйнай 
прасторы, не сустракаешся і не 
размаўляеш з людзьмі, то пераста-
еш для іх існаваць. Калі пагляд-
зець на сёлетнія выбары, то мы 
бачым, што канкурэнцыя досыць 
высокая, на асобных акругах ёсць 
6, а то і 10 прэтэндэнтаў. І люд-
зям часам цяжка разабрацца, хто 
з іх ад улады, а хто ад апазіцыі. 

Бо і праўладныя прэтэндэнты 
гавораць сёння пра рэформы, 
разумеючы, што выключна на 
рыторыцы падтрымкі дзеючага 
рэжыму ім не перамагчы, патрэб-
на крытыка ўлады. І калі апазіцыя 
самаўхіліцца ад гэтага працэсу, 
то яна згубіць сваіх прыхільнікаў. 
Удзел у выбарчай кампаніі – 
гэта паўсядзённая праца, каб не 
згубіць тых, хто ёсць і атрымаць 
новых.

– Юрась, скажыце шчыра: 
ваша перадвыбарная кампанія 
– гэта і кампанія напярэдадні 
справаздачна-выбарчай канфе-
рэнцыі руху “За Свабоду”, які 
адбудзецца ў кастрычніку? 
рыхтуеце сябе на месца 
старшыні? 

– Гэта не ўзаемазвязаныя 
паміж сабою працэсы. Сапраўды, 
справаздачна-выбарчая канфе-
рэнцыя адбудзецца ў кастрычніку, 
тэрмін кіраўніцтва, у тым ліку і 
майго як намесніка, скончыцца. 
У нас чатырохгадовая кадэнцыя, 
апошні раз такое мерапрыемства 
мы праводзілі ў 2012 годзе. 

Будуць выбары нова-
га кіраўніцтва. Аляксандр 
Мілінкевіч неаднаразова публічна 
заяўляў, што гатовы саступіць 
месца маладым. Больш за тое, 

усёй сваёй дзейнасцю у палітыцы 
Аляксандр Уладзіміравіч 
засведчыў, што ён не трымаецца 
за пасаду, асабліва, калі гэта не 
вядзе да еднасці і крокаў напе-
рад. У прыклад можна прывесці 
і апошнія прэзідэнцкія выба-
ры, калі Аляксандр Мілінкевіч 
адмовіўся ў іх удзельнічаць, бо 
ўбачыў, што не будзе рэальнага 
аб’яднання, а значыць, і выніку. У 
сітуацыі з Рухам ён адзначае, што 
гатовы саступіць месца старшыні, 
і даўно ўжо аддаў досыць шырокія 
паўнамоцтвы сваёй камандзе. І 
таму мы падтрыхтаваны да таго, 
каб весць рух “За Свабоду” напе-
рад. Думаю, што на канферэнцыі 
ў кастрычніку адбудзецца змена 
кіраўніцтва Руху, і я гатовы прэ-
тэндаваць на пасаду старшыні.

– Колькі сёння ў руху сябраў?
– Як для грамадскай, наша 

арганізацыя досыць вялікая і 
жывая. На дадзены момант у нас 
каля 600 сябраў, многа моладзі – 
гэта вынік нашых шматгадовых 
праграм па адукацыі для моладзі. 
Мы не гонімся за колькасцю, для 
нас важна, каб тыя людзі, якія з 
намі, актыўна працавалі. 

– А як сям’я ставіцца да 
вашай дзейнасці? Жонка – ваша 
паплечніца ці проста жанчына, 

якая вас кахае і таму прымае 
любы ваш выбар?

– Спадзяюся, што і тое, 
і другое. Мы пазнаёміліся 
яшчэ ў студэнцкія гады на 
пасяджэнні ў Вярхоўным судзе 
падчас разгляду скаргі з нагоды 
нерэгістрацыі студэнцкага праф-
саюза “Салідарнасць”. Я актыўна 
займаўся стварэннем гэтага 
прафсаюза, а Настасся прыйшла 
ў суд рыхтаваць матэрыл у газе-
ту “Рабочы”, дзе працавала. Мы 
аднадумцы, без яе падтрымкі я 
не зрабіў бы ў сваім жыцці таго, 
што зрабіў… У нас, дарэчы, ёсць 
дзве дачкі.

– Юрась, вы ўяўляеце сябе ў 
Авальнай зале?

– Так, натуральна. Таму што 
маю для гэтага неабходную аду-
кацыю. Увесь мой жыццёвы шлях 
– гэта змаганне за справядлівасць 
і перамены ў Беларусі. Я маю 
дэпутацкі досвед. Я ўпэўнены, 
што без новых людзей ва ўладзе 
Беларусь не дасягне прагрэсу, і 
ўся сённяшняя сітуацыя вымагае 
ад апазіцыі большай актыўнасці: 
быць прадстаўнікамі сваіх 
выбаршчыкаў, казаць іх гола-
сам і змагацца за адстойванне іх 
інтарэсаў і іх правоў.

Вольга ГРЫНЯВІЦКаЯ.
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КАЛОНКА

АСОБА

АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ
ПИСЬМА С КРЕЩАТИКА

Александр 
ФЕДУТА

МИРОВАЯ ТЕМАКАМАНДЗІРОЎКА ДУХОЎНЫ СКАРБ

пытанняў  
і адказаў  

з гісторыі Беларусі150 (Працяг. Пачатак у №№3–19, 20, 22,  
24, 26–34, 36–39, 41–60.)

145. Якія дзеячы расійскай навукі і 
культуры па паходжанні беларусы?

Нашы с уродзічы 
зрабілі надзвычай шмат 
для расійскай культуры і 
навукі, пачынаючы ад Івана 
Фёдарава (Федаровіча, з бела-
рускага роду Рагозаў), Пётры 
Цімафеева (Мсціслаўца) ды 
Сымона Полацкага (Самойлы 
Пятроўскага-Сітняновіча).

Новыя рамёствы 
прынеслі ў Маскву Клім 
Міхайлаў са Шклова, 
майстар аб’ёмнай разь-
бы («беларускай рэзі»), 
які стварыў унікальны 
іканастас Смаленскага сабо-
ра ў Маскве; Сцяпан Палубес 
(Іванаў) з Амсціслава, ках-
ляр і майстар шматко-
лерных рэльефаў; Андрэй 
Чохаў (Чэхаў), заснавальнік 
маскоўскай людвісарскай 
(«пушкарской») традыцыі, 
які адліў «Цар-гармату».

Сярод беларусаў па 
паходжанні – літаратары 
Тадэвуш (Фадзей) Булгарын, 
Фёдар Глінка, Фёдар 
Дастаеўскі, Дзмітрый 
Пісараў,  Аляксандр 
Твардоўскі, Міхаіл Ісакоўскі, 
Яраслаў Смелякоў, а таксама 
Юрый Алеша (з барысаўскай 
шляхты), Яўген Еўтушэнка 
(продкі з вёскі Хамічы на 
Гомельшчыне). З беларускіх 
родаў паходзілі пісьменнікі 
Аляксандр Грыбаедаў (з 
Грыбоўскіх), Іван Бунін (з 
Бунікоўскіх) і Аляксандр 
Грын (сапраўднае прозвішча 
Грынеўскі). А паэт Уладзімір 
Высоцкі – з Мяшчанскае сла-
бады ў Маскве, з ХVІІ ста-
годдзя заселенай беларусамі 
(ён сам згадваў, што яго-
ныя карані – на беларускім 
Палессі). Знакаміты моваз-
навец, галава Ленінградскай 
фаналагічнай школы Леў 
Шчэрба паходзіў з Ігумена 
Менскай губерні.

З Беларусі ў Расію 
прыйшло прафесійнае тэа-
тральнае і музычнае мастацт-

ва. Балерыны Азарэвічы са 
Шклова стварылі расійскую 
балетную школу. А музыч-
най часткай імператарскіх 
тэатраў Пецярбурга, дзе 
танцавалі Азарэвічавы, 
кіраваў кампазітар Восіп 
Казлоўскі (аўтар першага 
расійскага гімна), які раней 
працаваў у Троках і Слоніме. 
Беларускага паходжан-
ня выдатныя кампазітары 
Міхаіл Глінка, Мадэст 
Мусаргскі, Ігар Стравінскі 
(сын саліста Марыінскага 
тэатра ў Пецярбургу Фёдара 
Стравінскага родам з 
Рэчыцкага павета), Дзмітрый 

Шастаковіч (унук паўстанца 
1863 года), знакамітыя акцёр 
Васіль Качалаў (Шверубовіч), 
Пётра Алейнік аў, 
Інакенцій Смактуноўскі 
(Смактуновіч). З беларускіх 
земляў скульптары Міхайла 
Мікешын (аўтар помнікаў 
Б.Хмяльніцкаму ў Кіеве, 
«1000-годдзе Расіі» ў 
Ноўгарадзе; лічыў сябе 
«беларускім панам»), Сяргей 
Канёнкаў.

У ліку падарожнікаў і 
ўсходазнаўцаў – першы кон-
сул Расіі ў Японіі і аўтар 
першага японска-расійскага 
слоўніка Язэп Гашкевіч; пер-
шы расійскі санскрытолаг, 
стваральнік санскрыта-
расійскага слоўніка Каятан 
Касовіч; складальнік перша-
га слоўніка якуцкай мовы, 
«бацька якуцкай літаратуры» 
Эдв ард  Пяк арс к і ; 
падарожнікі Мікалай 
Перавальскі (Пржэвальскі) 
ды ягоны наступнік Пётра 
Казлоў; падарожнік і заолаг 
Рыгор Гром-Грымайла (Грум-
Гржымайла). З беларускай 
Смаленшчыны паходзіць 
Васіль Дакучаеў, заснавальнік 
сучаснага глебазнаўства; 
з Магілёўшчыны – Пётра 
Касовіч, вядомы аграхімік і 
глебазнавец; з Віцебшчыны 
– Браніслаў Вярыга, вучоны-
фізіёлаг.

З беларускіх родаў так-
сама славуты адвакат Фёдар 
Плявака, эканаміст і ста-
тыстык Зміцер Жураўскі, 
матэматык Васіль Ермакоў, 
фізік Аляксандр Садоўскі, 
хімік Аляксандр Вярыга, 
радыёхімік Васіль Барадоўскі, 
інжынеры, будаўнікі 
портаў Рыга і Кранштат Ян 
Багінскі ды Язэп Зарэцкі, 
заснавальнік расейскай 
школы доменшчыкаў 
Міхаіл Курака, стваральнік 
рэактыўных знішчальнікаў 
«Су» Павел Сухі.

Чрезмерное 
употребление 

героини
В украинском секторе 

интернета разгорается скан-
дал. Разгорается он вокруг 
имени Героя Украины, перво-
го номера партийной фрак-
ции «Батькивщины» и самого 
рейтингового (сегодня) укра-
инского политика – Надежды 
Савченко.

Правильно говорят: 
не сотвори себе кумира! 
Начиная с момента пленения 
летчицы Надежды Савченко 
и вплоть до ее освобождения 
украинское общество жило 
только ожиданием встречи. 
День ото дня. Репортажи из 
суда были сродни сводкам с 
поля боя, с передовой. И на 
передовой находилась она – 
Надежда Украины.

Потом ее обменяли на 
двух солдат российского ГРУ. 
И встречали в Киеве как 
героя. И воспринимали тоже 
– как героя. До тех пор, пока 
она не начала говорить.

Я писал уже в «Народной 
Воле», как могут развивать-
ся события вокруг Савченко, 
если она решит продолжать 
свою политическую карьеру. 
И, к сожалению, во многом 
был прав. Савченко, с ее бое-
вым опытом, оказалась чужой 
для вполне устоявшегося теа-
тра политических действий: 
здесь свои правила игры, 
свои примадонны и первые 
герои-любовники. Куда она? 
Пусть едет на фронт. Или 
пусть садится под обстрел 
телекамер, но говорит толь-
ко то, что ей посоветуют в 
Администрации президента.

Савченко этого не стала 
делать. Она заработала, как 
ей казалось, право оставаться 
сама собой и говорить лишь 
то, что она на самом деле 
думает. И поскольку соци-
ологические опросы пока-
зали, что именно Надежда 
Викторовна является сегодня 
самым рейтинговым полити-
ком Украины, она озвучила 
то, о чем и без ее слов дога-
дывались: она готова бал-
лотироваться в президенты 
страны. Как говорится, геро-
ями не рождаются – героями 
становятся тогда, когда этого 
потребует родина. Вот, роди-
на потребовала – и всена-
родная героиня готова полу-
чить всенародный мандат для 
очень жесткого управления 
Украиной, практически – для 
диктаторских полномочий по 
наведению «порядка» в стра-
не.

В 1994 году мы это уже 
проходили. Мы, Беларусь, в 
1994 году, Россия – в 2000 
году, когда Ельцина сменял 
Путин. Порядок в результате 
устанавливается весьма отно-
сительный, а потому полно-
мочий власть требует себе все 
больше и больше.

Однако, как писал вто-
рой президент суверенной 
Украины Леонид Кучма, 
«Украина – не Россия». 
Добавим от себя: и не 
Беларусь.

Внимание к Савченко 
после объявления ею о сво-
их президентских амбициях 
осталось тем же – только из 
восторженного оно вдруг пре-
вратилось в настороженное: 
ну, и что она там еще скажет? 
А поскольку она продолжа-
ла говорить, и сказанное ею 
никак не соответствует инте-
ресам действующей власти, 
убедившей себя (но пока не 
народ) в том, что «мы пришли 
всерьез и надолго», то война 
за освобождение Савченко 
плавно перетекла в войну за 
освобождение от Савченко. 
Мол, освободилась девушка – 
так поезжай, подлечись, а не 
учи всех нас жизни.

Началась плавная после-
довательная работа по ком-
прометации той, которая 
еще вчера была объектом 
восторженного преклонения 
практически всей Украины. 
Так когда-то литовский исте-

блишмент «дожевал» «народ-
ного президента» Литвы 
Роландаса Паксаса.

Но с Паксасом было про-
ще: он был президентом, и 
его отправили в отстав-
ку строго в соответствии с 
Конституцией Литвы. А 
народный кумир – это не 
должность, с нее в отставку 
не отправишь. И тогда была 
осуществлена элементарная 
провокация.

Савченко не скрывала, что 
кровавой зимой 2013–2014 гг. 
находилась на Майдане. Как 
и многие другие участники 
тех событий, она попала в 
кадр журналистских телека-
мер и видеокамер спецслужб. 
И хотя из записи не вполне 
понятен контекст того, что 
она делает, интерпретировать 
увиденное очень многие бло-
геры и участники социальных 
интернет-сетей начали как 
однозначное свидетельство ее 
предательства: вот, она пыта-
ется увести от непонятного 
здания парней, бросающих 
туда камни и бутылки! Вот – 
она уже оказалась за спинами 
«беркутовцев»! Сбросим ее с 
пьедестала! Растопчем ее пор-
треты! Подпишем петицию с 
требованием лишить ее зва-
ния Героя Украины!

Самое противное – когда 
это делают профессиональ-
ные тролли» – многочис-
ленные пишущие посетите-
ли социальных сетей, вроде 
«Фейсбука», получающие 
деньги за борьбу с против-
никами действующей власти 
и за ее поддержку. Каждый 
«лайк» – копеечка, каждый 
комментарий – гривна. Как в 
России, только за поддержку 
Путина платят значительно 
больше, чем за поддержку 
Порошенко.

Показательна и пози-
ция лидера партии 
«Батькивщина» Юлии 
Тимошенко, уступившей в 
свое время первое место в 
списке политзаключенной 
и военнопленной Савченко 
и во многом благодаря это-
му сумевшей провести в 
Верховную раду свою фрак-
цию. Юлия Владимировна 
показательно молчит. Она 
и в списке претендентов на 
пост президента Украины, 
согласно рейтингам, зани-
мает второе место – сразу 
после Савченко. То есть раз-
венчание народной героини 
и сбрасывание ее с пьедеста-
ла откровенно устраивает и 
Тимошенко.

Украинская политика 
вообще устроена очень слож-
но. Здесь нет единоличных 
лидеров, нет «долгоиграю-
щих» авторитетов. Сегодня ты 
кумир – завтра против тебя 
выплеснули кучу компромата, 
и те же, кто превозносил тебя, 
начинают упорно поливать 
тебя грязью. Украинская душа 
так же противоречива, как и 
любая другая, и украинцы лег-
ко бросаются из крайности в 
крайность. Но, в отличие от 
Беларуси, где внутриредак-
ционная цензура отсутствует 
лишь в нескольких издани-
ях, к которым прежде всего 
относится «Народная Воля», 
информационное простран-
ство Украины практически 
безгранично: тебя не напеча-
тали в одном издании – ты 
идешь в другое. Ты не любишь 
одного политика – тебя печа-
тают в том издании, которое 
тоже его не любит, не любишь 
другого – милости просим в 
альтернативное. Поэтому дол-
го еще, даже после того, как 
ситуация разъяснится, имя 
Савченко будут неумеренно 
употреблять всуе на страницах 
вполне свободной от цензуры, 
но, к сожалению, и от опре-
деленных моральных обяза-
тельств украинской прессы.

Ничего не поделаешь: 
рынок.

Киев.

Клинтон или Трамп: 
как может измениться 

внешняя политика США?
Всему миру небезразлич-

но, кто станет очередным 
хозяином Белого дома. За 
президентскими выборами 
в США внимательно следят 
практически все правитель-
ства и министры иностранных 
дел по всему свету. Дело в том, 
что подобных политических 
кампаний мы еще не видели. 
Никто не может вспомнить 
кандидата, настолько проти-
воречащего всему американ-
скому внешнеполитическому 
мейнстриму, чем кандидат 
от Республиканской партии 
Дональд Трамп.

Его взгляды в том, что 
касается России, НАТО, 
мусульман, Мексики и многих 
других вопросов полностью 
противоречат образу мысли, 
превалировавшему в амери-
канской политике много деся-
тилетий. 

Да, популизм Трампа 
отражает тот факт, что изби-
ратели устали от традици-
онной политики, к которой 
мы привыкли, и это находит 
отражение во многих других 
странах. Пример тому – реше-
ние британских избирате-
лей поддержать идею выхо-
да из Европейского Союза. 
Этим же можно объяснить 
и растущую популярность 
во Франции крайне правого 
Национального фронта.

Но президент США, при-
держивающийся подобных 
взглядов, может стать нежела-
тельным и неудобным источ-
ником проблем для американ-
ских союзников.

Министерства ино-
странных дел и посольства в 
Вашингтоне внимательно сле-
дят за предвыборными кам-
паниями кандидатов, пытаясь 
понять, кто из них может одер-
жать победу и какой в таком 
случае станет американская 
политика. Кто будет ключевой 
политической фигурой при 
новом президенте? Насколько 
изменится основной вектор 
внешней политики США?

Если победу одержит 
Хиллари Клинтон, то отве-

тить на все эти вопросы будет 
относительно легко. Бывший 
госсекретарь в администрации 
президента Барака Обамы, она 
– человек известный, как и 
многие люди из ее окружения.

Некоторые аналитики 
отмечают, что Клинтон теперь 
порой склоняется в сторо-
ну «ястребов»: в ее окруже-
нии есть те, кто призывал к 
более активной американской 
политике в том, что касается 
Сирии, например.

Но при президенте 
Клинтон не стоит ожидать 
серьезных изменений в аме-
риканской внешней политике.
Этого нельзя, насколько мож-
но судить, сказать о президен-
те Трампе.

У кандидата республи-
канцев вообще нет никако-
го опыта в том, что касается 
международных отношений.  
Дональд Трамп – бизнесмен и 
звезда реалити-шоу без всяко-
го внешнеполитического опы-
та. Пока абсолютно не ясно, 
кто займет ключевые посты 
в возможной администра-
ции Трампа. От его кампании 
отстранились не только респу-
бликанцы-тяжеловесы, но и 
республиканские деятели вто-
рого эшелона.

Мысли и слова Дональда 
Трампа часто кажутся весьма 
неразборчивыми. Например, 
из его недавнего интервью 
телеканалу Эй-Би-Си не очень 
ясно, понимает ли он в пол-
ной мере ту роль, которую 
Россия играет по отношению 
к Украине. 

Сначала он заявил, 
что российский президент 
Владимир Путин «не собира-
ется в Украину». После того, 
как ему напомнили, что, захва-
тив Крым, он уже там, Трамп 
признал: «Да, в определенном 
смысле он там». Для некоторых 
это выглядело как намек на то, 
что администрация Трампа 
может признать аннексию 
Крыма, дабы улучшить даль-
нейшие отношения с Москвой. 

Граффити на стене в 
Вильнюсе наглядно демон-

стрируют опасения стран 
Балтии, что президент Трамп 
может не прийти к ним на 
помощь.

Взгляды Трампа в том, что 
касается России, хорошо объ-
ясняют, почему его кандида-
тура вызывает такое беспо-
койство в рядах европейских 
союзников Вашингтона.

Дональд Трамп не только 
не склонен критиковать рос-
сийскую аннексию Крыма. 
Он также вслух поставил 
под вопрос гарантию того, 
что США придут на помощь 
союзникам по НАТО, которым 
угрожает Москва.

Тесные связи главного 
стратега его предвыборной 
кампании Пола Манафорта 
с поддерживавшимся 
Москвой бывшим прези-
дентом Украины Виктором 
Януковичем также насторажи-
вают многих, как и утверж-
дения о том, что российские 
хакеры взломали серверы 
Демократической партии.

Главный стратег пред-
выборной кампании Трампа 
Пол Манафорт в прошлом 
был советником Виктора 
Януковича.

Почему Трамп занимает 
такую позицию по отношению 
к России – не слишком ясно. 
Может быть, он никакой и не 
«человек Путина», каким его 
пытаются представить некото-
рые критики. Но он, очевидно, 
тот самый кандидат, на чью 
победу надеется Путин.

Заявления Трампа в том, 
что касается международных 
отношений, представляют 
собой смесь риторики, бра-
вады и угроз. Из них невоз-
можно понять, какой конкрет-
но может быть его внешняя 
политика.

Но, судя по тому, что он 
уже наговорил, можно пред-
положить, что президентство 
Трампа будет, мягко выража-
ясь, «интересным».

Джонатан МаРКУС,
военный и 

дипломатический 
обозреватель Би-Би-Си.

ТАМ, В ЯПОНИИ…

Император Акихито обратился к нации

Іканастас Смаленскага сабора 
Новадзявочага манастыра ў 
Маскве – шэдэўр беларускага 
мастацтва, які набыў сусветную 
вядомасць.

Яго стварылі беларускія 
майстры на чале з Клімам 
Міхайлавым, “узятыя палонам” у 
вайну 1654–1667 гадоў. 25 
майстроў рабілі гэты цуд больш як 
два гады (ад 1683 да канца 1685 
года). Падобныя да гэтага 
іканастасы беларусы зрабілі 
таксама ў трох цэрквах Ізмайлава, 
у цэрквах Данскога манастыра ў 
Маскве, Свенскага манастыра пад 
Бранскам і іншых.

146. Як беларусы называлі сябе і сваю 
мову ў розныя часы? 

П а - р о з н а м у . 
Н а й с т а р а ж ы т н е й ш ы 
гістарычны назоў нашага 
народа – крывічы. Вацлаў 
Ластоўскі лічыў, што ён род-
насны словам кроўны, сваяк 
па крыві. Потым, з канца І 
тысячагоддзя па Нараджэнні 
Хрыста, нашыя продкі 
называлі сябе Русь, русіны 
(слова скандынаўскага 
паходжання; адно з магчы-
мых пачатковых значэнняў 
– племя тых, хто плавае 
на чаўнах). Гэтым словам 
называлі землі, дзе пашыры-
лася хрысціянства ўсходняга 
абраду. Была полацкая 
Русь, кіеўская Русь. Калі ў 
ХV стагоддзі на палітычнай 
сцэне з’явілася Масква, 
ейную мову сталі называць 
маскоўскаю, сваю завучы 
рускаю.

У Вялікім Княстве 
Літоўскім пашырыліся назо-
вы Літва, ліцьвіны. Часам 
чужаземцы, і самі белару-
сы называлі нашую мову 
літоўскай або літоўска-
рускай.

Найменне Белая Русь 
не было для нашай краіны 
спрадвечным. Вытокі яго, 

як давёў гісторык Алесь 
Белы, у заходнееўрапейскай 
пісьмовай традыцыі. 
Сярэднявечныя храністы і 
картографы “прывязвалі” 
гэты назоў (Russia Alba) да 
розных тэрыторый – і на 
поўдні (над Донам), і на 
поўначы (на Ноўгарадчыне). 
Пасля заваёвы Ноўгарада 
ён перайшоў на Масковію, 
а ад другой паловы XVI 
стагоддзя ў сувязі з яе 
экспансіяй быў перанесе-
ны на ўсходнія беларускія 
ды ўкраінскія землі. Пазней 
найменне Беларусь замаца-
валася за ўсходнебеларускімі 
землямі – Віцебшчынай, 
Смаленшчынай, Магілёў-
шчынай, а з канца XIX ста-
годдзя расійскія ўлады сталі 
называць так усю краіну. 
Лідары беларускага руху 
пачатку ХХ стагоддзя кан-
чаткова выбралі і пачалі 
шырока папулярызаваць 
назовы беларусы, беларуская 
мова.

Вацлаў Ластоўскі ды Ян 
Станкевіч ад пачатку 1920-
х гадоў прапагандавалі 
вяртанне назоваў крывічы, 
крывіцкая мова. Я.Станкевіч, 

жывучы ўжо ў эміграцыі, з 
1950-х гадоў укараняў назовы 
Вялікалітва, вялікаліцьвіны, 
вялікалітоўская мова.

Слоўнік Яна Станкевіча, 
выдадзены ў Нью-Ёрку ў 1990 
годзе. Гэта фундаментальная 
праца, якая перадае жывы дух 
беларускай мовы. Галоўным у 
навуковай творчасці Я.Станкеві-
ча быў клопат пра чысціню мовы, 
пра захаванне і падкрэсленне яе 
адметнасці ад моваў суседніх. Ён 
выдатна разумеў, што, толькі 
захаваўшы самабытнасць, наша 
мова выжыве і адродзіцца.

Вінцук ВЯЧОРКа.
Тэксты да ілюстрацый 

падрыхтаваў  
Зміцер СаНЬКО.

В видеообращении глава правящей династии 
сообщил о беспокойстве относительно своего 
физического состояния.

Акихито признался, что выполнение 
обязанностей императора может стать для него 
затруднительным из-за ухудшения здоровья.

Он искренне пожелал, чтобы обязанности 
императора как символа государства могли 
стабильно исполняться без каких-либо перерывов.

Тему отречения правитель не стал затрагивать 
напрямую.

Премьер-министр Японии Синдзо Абэ 

призвал японцев к серьезному осмыслению слов 
императора. «Мы очень серьезно относимся 
к словам императора, обращенным к народу. И 
мы считаем, что их необходимо очень тщательно 
осмыслить», – заявил глава правительства.

Действующее японское законодательство не 
подразумевает возможность отречения императора 
от престола. В последний раз японский император 
отрекался от престола в 1817 году. В июле этого 
года правительство Японии отмечало, что при 
необходимости может рассмотреть возможность 
внесения поправок в соответствующие законы.

ЭВРИКА!

Точечный удар  
по раку

Биологи из Калифорнийского университе-
та в Беркли придумали новый способ блоки-
ровать рост раковых опухолей. Исследование 
опубликовано в журнале Nature.

Ученые нашли молекулу, которая регули-
рует синтез всего лишь нескольких сотен бел-
ков, способствующих росту злокачественных 
новообразований, вместо десятка тысяч других 
веществ. Подавление ее активности позволит 
остановить развитие рака, не прибегая к пре-
паратам более широкого действия.

Это сравнимо с точечным, но эффективным 
ударом, который не затронет другие важные 
процессы в клетке.

«Вечный» 
беспилотник»

Российский ученый разработал мультикоп-
тер, меняющий батарею без участия человека. 
Комплекс состоит из дрона и специальных док-
станций со сменными батареями, обеспечи-
вающими беспрерывную работу коптера. Об 
этом рассказал изобретатель – научный сотруд-
ник лаборатории интеллектуальных робото-
технических систем университета Иннополис 
(Татарстан) Игорь Данилов. 

«Цель проекта – решить проблему непрерыв-
ного пребывания мультикоптера в рабочем состо-

янии за счет автоматической замены разряженной 
батареи, – рассказал Игорь Данилов. – Главная про-
блема современных беспилотников – малое время 
работы от одной зарядки аккумулятора. Сегодня 
человек вынужден сажать мультикоптер на землю 
и перезаряжать его каждые 30–40 минут».

Дрон, который может самостоятельно 
менять батарею, представляет собой авто-
номного робота: он оснащен специальными 
сенсорами и дополнительными «мозгами», 
запрограммированными на самостоятельное 
обслуживание батарей и поиск специальных 
станций. Коптер сам понимает, что заряд его 
батареи на исходе. Док-станции, также раз-
работанные ученым, содержат внутри кассеты 
батареи для дронов. 

Адна толькі 
назва,  
што  

ў страўніку 
язва

У Гомелі эндаскапіст 
адшчыкваў у прызыўнікоў фраг-
менты страўніка, каб тыя 
адкасілі ад службы ў войску. За 
гэтую паслугу доктар браў ад 
100 да 200 долараў.

Настрой бязрадасны ў Міколы, 
Нібыта на плячах – гара.
Чаму ж Мікола невясёлы?
Бо ў армію ісці пара.
Ён марыў пра вучобу ўчора,
Было наогул планаў шмат,
Але яму дзяржава скора
У рукі ўсуне аўтамат,
Шынель накіне змрочна-шэры
І загадае стаць у строй.
А потым злыдні-афіцэры
Штодзённа мучыцьмуць 

муштрой.
Дадаткам соўгацьмуць у карак
Яму так званыя “дзяды”,
Якісь кантрактнік-перастарак
Наогул адаб’е глузды.
Запомніцца такая “школа”!
Адслужыць – 

мецьме бледны від!
Ва ўсякім разе так Мікола
Сабе ўяўляў армейскі быт.
Дык як пазбегнуць гэткай долі,
Перахітрыць уласны лёс?
Было на сэрцы цяжка ў Колі,
Душыўся ўпотайкі ад слёз.
І вось знайшоўся сябар нейкі,
Які сказаў яму:
– Не плач! 
Табе амаль што за капейкі
Паможа мой знаёмы ўрач.
Шчыпцамі ён залезе ў страўнік
І там што-кольвеч адшчыкне.
І будзе страўнік твой няспраўны –
Як быццам язва, што ў мяне.
Займееш “язвачку” такую,
І ўсё ўсталюецца як след:
Цябе дзяржава забракуе
І белы выпіша білет.
“Капейкі” – то даляраў дзвесце.
А ў хлопца бедныя бацькі.
Ды ўсё ж знайшоў 

Мікола дзесьці
Для эскулапа куш такі.
І, патрывожыўшы вантробы,
Паабяцаў Міколу ўрач:
– Той ранкі досыць

 для “хваробы”.
А зарасце яна як бач.
І тыя словы нечакана
Заселі ў хлопца ў галаве.
“А што калі ў вантробах рана
Раней чым трэба зажыве?
Камісія з ваенкамата
У армію павалачэ.
Каб не было з мяне салдата,
Адцяпаць трэба штось яшчэ…” – 
Такія думкі прыляцелі,
Калі нахлынула нуда.
Дык што ж адцяць яму на целе?
Чаго яму найменш шкада?
Хай будзе ў якасці ахвяры
Вялікі палец на назе,
І іншы доктар за даляры
Яго нажоўкай “адгрызе”.
Адрэзаць можна з мяса штосьці.
Зламаць руку – яшчэ прасцей.
Былі б, як кажуць людзі, косці,
А мяса потым нарасце.
Крыху пакрэмзаць 

можна печань
Ці нырку выразаць адну.
І не пашлюць служыць у Печы,
А калі трэба, – на вайну.
Ва ўсіх кутках Мікола шнарыў,
Шарсціў знаёмых і сяброў,
Каб назбіраць у іх даляраў
Для адпаведных дактароў.
І выпадкова каля крамы
Сустрэў равесніка Пятра.
Яму, само сабой, таксама
Збірацца ў армію пара.
Пятро вясёлым быў, дарэчы,
Як быццам вельмі-вельмі рад,
Што ўскіне ён шынель на плечы
І возьме ў рукі аўтамат.
Мікола пра сваю прыгоду
Пятру паныла распавёў:
– Нямала, каб нанесці шкоду,
Сабраў даляраў і рублёў.
Адрэжу ўсё, што можна, Пеця, 
Наклічу на сябе бяду,
Аднак жа нізашто на свеце 
На службу ў войска не пайду!
А ты, гляджу, служыць гатовы,
Не пойдзеш, мусіць, к урачу…
– Ці ж я прыдурак безгаловы?
Служыць таксама не хачу!
Каб адкасіць, браток, ад войска,
Я спосаб ведаю другі…
А ты, прабач, Мікола, – “вёска”
Або не падключыў мазгі.
Я лёгка справіўся з задачай,
Ты ж нешта рэжаш… Як ты мог?
Яшчэ б адважыўся, няйначай,
Адцяпаць тое, што між ног…
Каб над табой не віслі хмары,
Быў зручным для цябе расклад,
Вазьмі сабраныя даляры
І занясі ў ваенкамат…

Як пад Туравам вырошчваюць 
«мармуровых» бычкоў

Што такое мармуровае мяса?
Колькі каштуе гэты далікатэс у супермаркетах?

Чаму ў Беларусі нізкі ўзровень культуры спажывання стэйку з ялавічыны?
На мінулым тыдні журналіст «Народнай Волі» разам з камандай «Баржомі» 

пабываў у Тураве, дзе займаюцца вытворчасцю мармуровага мяса, 
 і знайшоў адказы на гэтыя і іншыя пытанні.

Першыя спробы вырошчван-
ня мармуровага мяса ў Беларусі 
былі зроблены ў 2012 годзе. 
Тады, наведваючы Гомельскую 
вобласць, Аляксандр Лукашэнка 
адзначыў: “Мы наладзім асобную 
перапрацоўку, знойдзем рынкі 
рэалізацыі і будзем прадаваць 
мяса. Цяпер мы купляем лінію, 
гэта нядорага для дзяржавы, усё па 
еўрапейскіх стандартах упакуем і 
будзем прадаваць. Сёння велізарны 
попыт на такую прадукцыю ў 
Расіі. Таму займацца гэтым будзем, 
у нас марнуецца велізарная коль-
касць угоддзяў. Трэба сваіх людзей 
прывучаць да нармальнага мяса і 
лішкі рэалізоўваць у Маскву”.

Прайшоў час, але шырокага 
распаўсюджвання гэты прадукт у 
нас так і не атрымаў. Відаць, бела-
русы не сталі вялікімі гурманамі: 
прадстаўлення аб гэтым далікатэсе 
ў многіх няма і сёння. І, як ака-
залася, наладзіць такую вытвор-
часць – задача не з лёгкіх.

Лімузін – гэта не толькі 
машына

Лімузін – гэта бычок мясной 
пароды. Ён гадуецца такім 
чынам, каб тлушчавыя праслойкі 
раўнамерна размяркоўваліся ў 
мышцах маладых бычкоў, таму 
мяса пры разрэзе падобнае на 
мармур. Радзімай мармуровага 
мяса лічаць Японію. У гэтай 
краіне бычкоў вырошчваюць па 
спецыяльных тэхналогіях: каб 
павысіць якасць мяса, ім даюць 
адборны корм і робяць масаж, 
іх пояць півам. З-за гэтага кошт 
прадукту можа дасягаць 500 

долараў за кілаграм.
У Беларусі ўдалым прыкладам 

вытворчасці далікатэсу з’яўляецца 
адкрытае акцыянернае таварыства 
«Тураўшчына» ў Гомельскай 
вобласці, якое пастаўляе прадукт 
па ўсёй краіне, а таксама адпраўляе 
на экспарт. Тут налічваецца больш 
за 1500 галоў бычкоў лімузінскай 
пароды. Гэта адзіныя ў нашай 
краіне бычкі з нязмешанай крывёю 
і добрай радаслоўнай.

Дырэктар прадпрыемства 
Андрэй Кузьменка, ветэрынарны 
ўрач па адукацыі, запрашае на 
тэрыторыю і з веданнем справы 
распавядае аб вытворчасці:

– Гаспадарка не займаецца 
рэалізацыяй лімузінаў на забой. Мы 
займаемся племяннымі продажамі, 
гэта значыць развядзеннем для 
іншых гаспадарак.

Асноўныя пакупнікі ў Беларусі 
– некалькі сельскагаспадарчых 
прадпрыемстваў, якія займаюцца 
менавіта пародай лімузін. У 2014 
годзе ААТ «Тураўшчына» ста-
ла першай гаспадаркай у краіне, 
якая ажыццявіла продаж мяс-
ной жывёлы для племянных мэт 
у Казахстан. Таксама беларуская 
гаспадарка заключыла дагавор 
аб гандлёвым супрацоўніцтве з 
Расійскай Федэрацыяй.

За ўвесь час працы тураўскага 
прадпрыемства замежныя калегі 
даюць аб ім толькі станоўчыя 
водгукі.

– У нашых лімузінаў самая 
чыстая кроў, – гаворыць кіраўнік 
ААТ «Тураўшчына». – Семя быкоў 
мы бяром з Францыі і Канады. 
Кровазмяшэння не адбываецца, 

працэс наладжаны на вышэйшым 
узроўні. Што тычыцца кошту, 
то сярэдняя вага для рэалізацыі 
быка на племянныя мэты – 620–
650 кілаграмаў. Памнажаем на 
6 долараў 10 цэнтаў за кілаграм 
жывой вагі. Атрымліваецца ад 4 
да 4,5 тысячы долараў за жывёліну.

Міфы  
пра паласатае мяса

Ужо на працягу некалькіх гадоў 
ва ўсім свеце вядуцца дыскусіі 
аб мармуровым мясе. Некаторыя 
спецыялісты ўпэўнены, што ўсе 
размовы аб выключнай якасці 
і карыснасці гэтага прадукту 
занадта перабольшаны.

Ёсць меркаванне, што жывёлы, 
якія выраслі без руху ў цесных 
загонах, даюць вельмі мяккае мяса, 
бо іх мышцы не адчуваюць нагрузак. 
У выніку на рынку з’явілася вялікая 
колькасць менавіта такога мяса, а 
маркетолагі і прадаўцы здолелі 
пераканаць пакупнікоў, што гэта 
прадукт вышэйшага класа. 

Аб тым, што назва «мармуро-
вае» можа выкарыстоўвацца для 
раскруткі пэўнага брэнда, кажа і 
Андрэй Кузьменка:

– Мармуровае мяса – гэта ўсяго 
чатыры папярочна-паласатыя 
мышцы ў арганізме жывёлы, у якіх 
можна ўбачыць пражылкі тлушчу. 
Гэтыя мышцы ад усёй тушы 
складаюць толькі 8 працэнтаў. Гэта 
значыць, калі на забой ідзе бык вагой, 
напрыклад, 700 кілаграмаў (агульная 
вага мяса – каля 420 кілаграмаў), то 
менавіта мармуровага атрымаецца 
30–32 кілаграмы.

На сённяшні дзень кошт 

стэйку з розных відаў мармуровай 
ялавічыны ў супермаркеце 
«Карона» складае ад 560 тысяч да 
аднаго мільёна беларускіх рублёў 
(недэнамінаванымі).

– Дапусцім, што мы гэтыя 
30 кілаграмаў мармуровага мяса 
прадаём па мільёне (старымі) 
за адзін кілаграм, – працягвае 
лічыць Андрэй Кузьменка. – 
Астатнія 390 кілаграмаў беларускі 
мясакамбінат забярэ па 50–53 
тысячы рублёў. У выніку каля 18 
мільёнаў і плюс папярэднія 30 – 
атрымліваецца 48 мільёнаў. На 
племянны продаж жывёліна ідзе 
ад 60 мільёнаў. Навошта яго 
прадаваць на мяса?

Паводле слоў дырэктара 
тураўскага прадпрыемства, 
Францыя з’яўляецца сусветным 
лідарам па вытворчасці мясных 
парод. Якасць прадукту ў 
адрозненне ад Беларусі там 
ацэніваюць па некалькіх 
паказчыках. Такіх паняццяў, як 
мармуровасць (або тлустасць), у 
Францыі проста не існуе.

– Першы крытэрый – гэта 
парода жывёлы, бо кожная мае 
свае асаблівасці,– кажа Андрэй 
Уладзіміравіч. – Другі – гэта колер 
мяса (у французаў цэлая шкала 
каляровай гамы, бо колер залежыць ад 
умоў утрымання, кармлення і іншых 
фактараў. Апошні і самы галоўны 
крытэрый для ацэнкі мяса ў Еўропе – 
экалагічная бяспека. Жывёла, якая па 
гэтым крытэрыі расла ў ідэальных 
умовах, будзе самай дарагой. 

Для таго каб павысіць тлуш-
чавую праслойку ў мышцах быка, 
вытворцы перад зарэзам ставяць 

яго на высокаканцэнтратны тып 
кармлення: у вялікіх аб’ёмах даюц-
ца шроты і іншыя вугляводныя 
дабаўкі.

– Карова – гэта не свіння, – 
тлумачыць дырэктар гаспадаркі. 
– Карова не можа харчавацца 
збожжам і бялком у тым 
выглядзе, які ёй даюць. Гэта 
жвачная жывёла, якой прыродай 
наканавана харчавацца травой. І, 
калі мы кормім кароў дадаткамі, 
то проста павялічваем вытвор-
чыя паказчыкі: малако, мяса. Але 
для прыроды гэта ўсё анамальна…

Мільён за стэйк
Сёння мармуровае мяса пакуль 

не знаёма большасці беларусаў. 
Яго можна набыць у асобных 
супермаркетах або паспрабаваць 
стэйк з ялавічыны ў дарагім рэста-
ране. Праўда, некаторыя ўстановы 
змогуць выканаць такі заказ толькі 
па папярэдняй дамоўленасці. 

Да таго ж пакупніцкая здоль-
насць большай часткі насельніцтва 
не дазваляе харчавацца гэтым 
далікатэсам. Не кожны можа сабе 
дазволіць аддаць мільён за стэйк.

– У Беларусі пакуль няма 
культуры спажывання стэйкаў, – 
кажа кіраўнік тураўскай гаспадаркі. 
– Мы яшчэ цалкам не адышлі ад 
свініны, і калі перабудуемся – 
прагназаваць не буду. Ялавічына, 
дарэчы, самае карыснае мяса, 
нават карысней бараніны.

Таксама на сённяшні дзень у 
краіне адсутнічае рынак збыту 
для гэтага прадукту. Беларускія 
прадпрыемствы прапануюць 
нізкія цэны на закупку мяса, але 

самі пакуль не гатовы наладзіць 
вытворчасць стэйка з ялавічыны.

– Калі нашай гаспадар-
цы паступіць прапанова аб 
супрацоўніцтве, – кажа Андрэй 
Кузьменка, – мы зможам выка-
наць заказ. Толькі трэба ўлічваць, 
што на працу сыдзе два меся-
цы. Фарміруецца сетка і заяўка, 
я забіваю жывёлу, ведаючы, што 
яна будзе хутка разабрана, запа-
кавана і за дзень дастаўлена кан-
крэтным заказчыкам. Улічваецца 
маршрут, адлегласць і, адпаведна, 
заробак, але калі гэта будзе заказ 
на нейкіх 20 або 30 кілаграмаў, я 
нікуды не паеду. Затраты павінны 
акупацца…

З красавіка па кастрычнік 
бычкі ў тураўскай гаспадарцы 
жывуць на лузе. З выдаткаў у гэты 
перыяд – толькі зарплата пасту-
хам. А вось зімой утрыманне 
жывёл робіцца стратным.

– Зімой бык знаходзіцца на 
ферме, расходуецца электраэнергія, 
а таксама ідуць выдаткі 
на кармленне, – тлумачыць 
спецыяліст. – Трава танная, а 
тыя кармы, якія нарыхтоўваюцца 
па спецыяльных тэхналогіях, 
каштуюць значных грошай.

Дарэчы, гаспадарка знаходзіц-
ца на тэрыторыі запаведніка. 
Тураўскі луг – адзінае месца ў све-
це, дзе з канца красавіка па канец 
мая збіраюцца 54 віды кулікоў. 
Дакументальныя фільмы на гэтую 
тэму для канала «Discovery» былі 
зняты менавіта ў гэтых месцах.

Раман ВаСЮКОВІЧ.
Жыткавіцкі раён.

Фота аўтара. 

АФІшА

У Купалаўскім 
навучаць ухіляцца  

ад падаткаў
Убачыла ў горадзе 

афішу Купалаўскага 
тэатра на верасень. Там 
пазначана прэм’ера – 
“На Беларусі бог жыве”. 
Што гэта за спектакль? 
Што яшчэ рыхтуюць 
купалаўцы?
Марыя Зайцава, Мінск.

Як патлумачыла «Народнай 
Волі» Вольга Бабкова, загадчыца 
л іт ар ат у рна-др амат у рг ічна й 
часткі Купалаўскага, гэта будзе 
аднаразовы паказ монаспектакля 
па творах уладзіміра Караткевіча. 
Выканаўца – акцёр Рускага тэатра 
Валерый Шушкевіч. Некаторым 
гледачам гэта пастаноўка 
вядома пад назвай “Дабравесце 
ад Уладзіміра”. Спектакль “На 
Беларусі бог жыве” можна 
будзе ўбачыць на малой сцэне 
Купалаўскага тэатра 24 верасня. 
Кошт квітка – 7 рублёў.

Таксама купалаўцы рыхтуюць 
дзве прэм’еры. Сяргей Кавальчык, 
мастацкі кіраўнік Рускага 
тэатра, паставіць баль-маскарад 
“Крышталёвы туфлік” (паводле 
знакамітай “Папялушкі”). 

Мас т а цкі  к ір аў нік 
Купа лаўскага  Міка лай 
Пінігін будзе працаваць над 
французскай камедыяй “Школа 
п а д а т к а п л а ц е л ь ш ч ы к а ў ”. 
Французскі драматург, сцэнарыст 
і акцёр луі Вернёйль напісаў 
аднайменную п’есу ў сааўтарстве 
з акцёрам Жоржам Бэрам у 1934 
годзе. Згодна з сюжэтам, француз 
Гастон Вальцье адкрывае Школу 
падаткаплацельшчыкаў, дзе 
за невялікае ўзнагароджванне 
вучыць ухіляцца ад дзяржаўных 
падаткаў. Грошы яму патрэбны, 
каб не страціць жонку, якая 
вырашыла яму здрадзіць…

Цікава, што Пінігін ужо 
ставіў гэту п’есу ў 2010 годзе ў 
Санкт-Пецярбургу на сцэне 
Вялікага драматычнага тэатра 
імя Таўстаногава, дзе працаваў да 
вяртання ў Мінск. Для пастаноўкі 
ў Купалаўскім пераклад твора з 
французскай мовы адмыслова 
зрабіў Андрэй Хадановіч.

Дзяніс МаРЦІНОВІЧ.

Юрась ГУБАРЭВІЧ:

«Увесь мой 
жыццёвы шлях – 

гэта змаганне  
за справядлівасць  

і перамены  
ў Беларусі»
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Забор  
на полтора км

В окрестностях Сколково все 
дома – за заборами, но этот тянется 
вдоль одноименного шоссе почти 
на полтора километра.

Одни ворота – на запоре. Вторые 
– тоже закрыты. Третьи ненадолго 
раскрываются перед подъехавшим 
грузовиком. Водитель показывает 
охране какие-то документы и ждет 
– все серьезно. Неподалеку стоит 
знак – ограничение скорости 20 
км. У ворот копошатся рабочие и 
припаркована спецтехника: судя по 
всему, отделочные работы на тер-
ритории еще не доведены до ума.

– Что, – спрашиваю у владель-
ца одного из соседних домов, – за 
сосед? Не знакомы?

– У меня знакомых с такими 
деньгами нет, – усмехается тот. – 
Разные ходят разговоры, но тут 
каждый живет сам по себе. Скорее 
всего кто-то из верхушки списка 
«Форбс».

«Собеседник» выяснил, и так 
и оказалось. Роман Аркадьевич 
Абрамович, 13-е место в списке, 
состояние – 7,6 млрд долларов. 
Судя по размаху его имения, состо-
яние у олигарха действительно, 
несмотря на кризис, хорошее.

Ротенберг 
присоседился

Про российскую недвижимость 
Абрамовича практически не гово-
рят. Почти все видели (на фото) 
его британские хоромы, многие 
слышали о виллах во Франции, 
кому-то известно об особняке на 
Манхэттене. А вот где он останав-
ливается в России, в которой тоже 
иногда бывает? Не в хостеле ведь.

Лет восемь назад писали, 
правда, о подмосковном доме 
Абрамовича в Малом Сареево, 
тоже недалеко от столицы. Место 
уединенное. Аскетичные построй-
ки. Зато большая, на 16,5 га, терри-
тория, чтобы никакой конкурент и 
близко не подкрался. Имущество 
до сих пор оформлено на компа-
нию «Ориент-Н», за которой стоит 
фирма «Латис» и в конечном итоге 
«Миллхаус» Абрамовича.

Правда, сам дом, судя по доку-
ментам, изменился. За последнее 
время он вырос по площади вдвое 
и стал называться «лечебным кор-
пусом». Получается, олигарх там не 
столько живет, сколько отдыхает 
телом.

Впрочем, само Сареево привле-
кательности от этого не утратило. 
Напротив, четыре года назад в сот-
не метров от Абрамовича поселил-
ся еще один Аркадьевич – Игорь 
Ротенберг, чье состояние достигает 
уже полумиллиарда у.е. Так понра-
вилось, что этой весной Ротенберг 
(спасибо системе «Платон») даже 
приобрел тут еще один дом – 
больше чем в тысячу метров. А 
Абрамович перебрался поближе к 
столице.

Гости – особняком
Строго говоря, в подмосковном 

рабочем поселке Заречье, что пря-
мо за МКАДом, Роман Абрамович 
обосновался еще в конце 1990-х.

В 1999 году его тогдашняя 
супруга Ирина стала хозяйкой 
скромного по нынешним мер-
кам домика в 572 м2 на местной 
Бирюзовой улице – небольшой 
уютный уголок на два десятка 
домов. Правда, хозяйничала Ирина 
Абрамович там всего неделю: право 
собственности оперативно переко-
чевало в офшор.

С начала 2006-го особняк на 
несколько месяцев перешел во вла-

дение Зары Швидлер, жены близ-
кого друга и делового партнера 
Абрамовича Евгения Швидлера, 
потом он оказался на балансе непо-
нятного «Синтезстроймонтажа», и 
лишь три года назад олигарх вновь 
вернул особняк на Бирюзовой в 
свое персональное распоряжение, 
оформив документы уже лично на 
себя.

Сам он там, конечно, вряд ли 
обитает – слишком уж некамерная 
обстановка. Но в качестве гостево-
го домика сгодится. Тем более что 
до хозяйского отсюда уже рукой 
подать.

Кремлевский размах
Массово скупать земли в 

Заречье и соседней деревне 
Немчиново Роман Абрамович начал 
еще в 2002 году. Здесь пять соток, 
там пять га. Последнее вычислен-
ное «Собеседником» приобретение 
датировано 6 июня этого года – 
7,9 гектара. А что-то у олигарха до 
сих пор оформлено лишь на правах 
долгосрочной аренды. Но забор у 
имения уже общий, с видеокамера-
ми через каждые несколько метров. 
Видимо, дальнейшего расширения 
не предвидится.

Что-то Абрамович купил у госу-
дарства, а что-то у бывших вла-
дельцев. Одним из таких оказал-
ся, например, Алексей Полежаев. 
Так зовут сына бывшего губер-
натора Омской области, в кото-

рой была прописана «Сибнефть» 
Абрамовича. Известно, что 
Полежаев-младший также был 
акционером «Сибнефти», да и поз-
же работал в структурах олигар-
ха. Причем если сначала все при-
обреталось на фирму олигарха 
«Гид-А», то осенью прошлого года 
Абрамович переоформил землю 
лично на себя.

Общая площадь участков оли-
гарха (если не врет калькулятор) 
– почти 55,5 гектара. Думаете, мно-
го? Так ведь это еще не все – один 
участок примерной площадью до 
15 га в базе Росреестра отсутству-
ет, но стоящие на нем построй-
ки записаны на имя Абрамовича. 
Итого получается около 70 га. Это 
почти две территории резиденции 
Путина в Ново-Огарево. Или почти 
три Кремля. Размах даже больше, 
чем президентский.

Простенько,  
но со вкусом

Такие люди в булочную на такси 
не ездят. Для этого у Абрамовича 
имеется вертолет. И соответствен-
но вертолетная площадка с распо-
ложенным неподалеку подземным 
ангаром для техники.

Есть у олигарха и озеро с 
искусственным островком. Рядом 
– постройка (376 м2), в кадастре 
обозначенная как баня, хотя со сто-
роны больше напоминает ресторан 
у воды. А вот чуть в сторонке, в 

уединенном заливе – действитель-
но что-то похожее на спа-комплекс. 
А может, все совсем наоборот: у 
миллиардеров свои причуды.

Кроме нескольких пунктов 
охраны, на границе с Бирюзовой 
улицей Абрамович поставил здание 
комендатуры (882 м2 – два эта-
жа и еще один цокольный). Еще 
дальше, у другого пункта пропуска, 
расположился дом, который, види-
мо, используется как хозяйствен-
ный корпус – слишком уж близко 
от выезда он расположен. Рядом 
несколько огромных спутниковых 
антенн, предназначенных явно не 
для «Триколор ТВ». Такие прямо-
фокусные антенны используются 
не только для приема, но и для 
подачи сигнала на спутник. Так что 
у олигарха есть связь не только с 
Кремлем, но и с космосом.

Главный дом Абрамовича стоит 
на лесной поляне. Строгие формы, 
острые углы. Подступы выложены 
симметричной мозаикой.

– Даже в таком ракурсе очевид-
но, что задача привлечь внимание 
перед владельцем здания не стояла. 
Об этом говорит и укромность рас-
положения, – пояснил культуролог 
и искусствовед Андрей Ломоносов. 
– При этом, судя по характеру объ-
емно-пространственного решения, 
можно предположить, что внутри 
все в порядке, без излишней аскезы. 
Из пяти принципов функционализ-
ма здесь три налицо: использова-

ние чистых геометрических форм, 
использование крупных нерасчле-
ненных плоскостей одного материа-
ла и плоские эксплуатируемые кров-
ли. Форма окон свидетельствует о 
явно нетиповом решении, да и пла-
нировка тоже. Могу предположить, 
что в данном случае мы имеем дело 
не с резиденцией «демонстративно-
го» характера, призванной поражать 
воображение обывателя помпезно-
стью и роскошью, видимыми нево-
оруженным взглядом, а с домом, 
рассчитанным на максимальный 
комфорт владельца и соответству-
ющим по максимуму характеру его 
запросов. Да и ландшафтное реше-
ние вполне грамотное. Для людей 
с состоянием формата Абрамовича 
немаловажно сочетание перфекци-
онистского подхода с сохранением 
максимальной (насколько это воз-
можно) защищенности от внешнего 
внимания.

Да, площадь этих двух жилых 
домов олигарха – 2269 и 2421 м2.

Олигарх  
в окружении

Соседи у Абрамовича тоже 
люди небедные. Прямо за забором 
его комендатуры отдыхает от госу-
дарственных забот один из бога-
тейших сенаторов страны Арсен 
Каноков. С другой стороны – свой 
домик у Алексея Полежаева, не все 
он Абрамовичу уступил.

Тут же – за деревьями – особ-

няки Михаила Прохорова и 
Владимира Потанина, помпезные, 
но по сравнению с размахом име-
ния соседа кажущиеся лачугами 
неудачников.

Ближе к МКАДу разместились 
ЖК «Гринфилд», в ТСЖ которого 
сидит Анатолий Сердюков, и дво-
рец первого вице-премьера Игоря 
Шувалова (тоже внушительный, но 
на скромном земельном участке).

Кстати, с именем Шувалова свя-
зана спортивная площадка, кото-
рая находится на окраине леса, 
арендованного Абрамовичем. По 
схеме поселка лес и площадка нахо-
дятся за одним забором, и принад-
лежит эта площадка НП «Осень-1». 
Учредителем ее совладельца – 
ООО «Немчиново Инвестменс» – 
значится сын чиновника Евгений 
Шувалов, а руководит этой фирмой 
компания «ПрофДир» однокурс-
ника Шувалова-старшего Сергея 
Котляренко. Да это и не секрет, что 
чиновник и олигарх дружат.

Впрочем, спортом Абрамович 
может заниматься не только 
у Шувалова, но и у себя самого. 
Буквально через дорогу от вер-
толетной площадки находится 
принадлежащий ему гольф-клуб 
«Сколково». Так что лунка для 
жизни оказалась выбрана весьма 
удачно.

Цена вопроса
Теперь самое главное – сколь-

ко все это стоит. Не по кадастру 
– нет. По рыночным расценкам. 
А по рыночным ценам за одну 
сотку зареченской земли про-
давцы просят порядка 150 тыс. 
долларов. Это значит, что только 
та земля Абрамовича, на которую 
у «Собеседника» есть выписки из 
Росреестра, потянет больше чем 
на 800 млн долларов. Без сопре-
дельных земельных наделов. А всё 
вместе – цифра вообще получится 
очень круглая.

Столь дорогого поместья в 
России, пожалуй, нет больше ни у 
кого. И пусть Роман Абрамович все-
го лишь 13-й в списке «Форбс», по 
размаху он – по-прежнему номер 1.

Олег РОЛДУГИН.
(«Собеседник»,)

http://www.nv-online.infohttp://www.nv-online.info
9 жніўня 2016 ã.66 77 9 жніўня 2016 ã.

р О З Г А л А С

ОТКРЫТОЕ ПИСЬМО

З А К у л І С С е

Саботаж,
В проекте Основных поло-

жений программы социаль-
но-экономического развития 
Республики Беларусь на 2016–
2020 годы записано: 

«Государство обеспечит 
защиту и неприкосновен-
ность прав частной собствен-
ности, снимет ограничитель-
ные барьеры, либерализирует 
контрольную деятельность. 

Для этого предусматрива-
ется:

расширение форм государ-
ственной поддержки субъек-
тов малого и среднего пред-
принимательства;

повышение эффективно-
сти бюджетно-налоговой и 
денежно-кредитной полити-
ки;

введение административ-
ной (а при повторном совер-
шении – уголовной) ответ-
ственности за вмешатель-
ство должностных лиц право-
охранительных (контролиру-
ющих, надзорных) органов в 
законную деятельность субъ-
ектов хозяйствования;

существенное снижение 
финансовых санкций за незна-
чительные нарушения;

радикальное упрощение 
и сокращение числа видов и 
форм отчетности;

внедрение системы оценки 
последствий принятия нор-
мативных правовых актов в 
сфере предпринимательской 
деятельности;

сокращение количества 
лицензируемых видов деятель-
ности;

введение института 
налоговых консультантов в 
целях качественного предо-
ставления соответствующих 
услуг.

Среди прочих мер предус-
матривается обеспечить осу-
ществление административ-
ных процедур в электронном 
виде, начиная от подачи зая-
вок и заканчивая получением 
результатов в виде электрон-
ного документа. Планируется 
упростить передачу неис-
пользуемых объектов недви-
жимости, находящихся в 
собственности государства, 
для создания производствен-
ного бизнеса и новых рабочих 
мест. Результатом решения 
поставленных задач станет 
рост доли субъектов малого 
и среднего предприниматель-
ства в общем объеме валовой 
добавленной стоимости с 28,7 
процента в 2014 году до 40 
процентов в 2020 году».

Как долго мы, предприни-
матели, ждали этих желанных 
мер! Но зафиксировать их на 
бумаге – не значит осуще-
ствить на деле. Тем более что 
столько хороших программ, 
благих намерений в последние 
годы было похоронено. Есть 
большие опасения, что и на 
сей раз хорошие планы оста-
нутся на бумаге, если не дадим 
настоящий, непримиримый 
бой волоките, которая порой 
со стороны органов местной 
власти доходит до чудовищ-
ных проявлений. Вот тому 
конкретное подтверждение.

Много лет я, юрист по 
образованию, вынужденно, 

по воле судьбы занимаюсь 
предпринимательской дея-
тельностью. Не так давно у 
меня возникла необходимость 
произвести раздел подваль-
ного помещения, в котором 
находилось кафе и бильярд с 
кабинетами, которые имеют 
два отдельных входа с улицы. 
С этой целью я обратился в 
отдел архитектуры админи-
страции Центрального рай-
она г. Минска. Мне выдали 
перечень бумаг, которые я 
должен был подготовить до 
подачи заявления в админи-
страцию для вынесения реше-
ния. 

Пришлось приложить 
много усилий, чтобы собрать 
затребованные документы. 
РУП «Минское городское 
агентство по государственной 
регистрации и земельному 
кадастру» выдало ведомость 
технических характеристик, 
в которой было указано, что 
помещение, о котором идет 
речь, многофункциональное. 
При этом пришлось привоз-
ить сотрудника РУП на соб-
ственном транспорте и уго-
варивать, чтобы ведомость 
сделали быстро. За эту работу 
пришлось через кассу запла-
тить очень большие деньги 
– всего за каких-то два лист-
ка. Непонятно, кто составля-
ет такую калькуляцию и кто 
оценивает затраты, которые, 
конечно же, должны стоить 
гораздо дешевле. Но предпри-
ятие государственное, и госу-
дарство постоянно ищет воз-
можность пополнить бюджет 
за счет своеобразных поборов 
со своих граждан.

Сопоставление преды-
дущих данных технического 
паспорта на данное поме-
щение с новыми обмерами 
показало: имеются расхож-
дения. Арендаторы перенес-
ли мойки для посуды и при-
шлось обратиться в суд для 
того, чтобы узаконить само-
вольное переоборудование. 
Естественно, суд вынес реше-
ние, в котором фигурировали 
штрафные санкции в размере 
трех базовых величин. И это 
минимальный размер штра-
фа, могли присудить и десять 
базовых величин.

Предоставил собранные 
за несколько недель мате-
риалы. В отделе архитекту-
ры мне выдали «бегунок»-
заключение, которое я должен 
был подписать в службах рай-
она, разбросанных по всему 
городу.

Обратился в землеустрои-
тельную службу. Заведующая 
отделом отказалась ставить 
свою подпись под заключе-
нием. Основания для этого 
озвучила такие: участок, на 
котором находится здание со 
встроенным кафе, по доку-
ментам не разделен, так как в 
здании появились другие соб-
ственники и необходимо каж-
дому выделить его долю. Мои 
доводы о том, что земля чис-
лится за моей фирмой, много 
лет мы оплачиваем земельный 
налог, желаемых результатов 
не принесли. Пришлось обра-
щаться в Мингорисполком 

и ждать решения о разделе 
участка. Это заняло около 
двух месяцев. Мне еще повез-
ло: некоторые ждут решения 
Мингорисполкома и полгода, 
собирая все новые и новые 
справки-документы. 

Получив заветную под-
пись у земельной службы, я 
обратился в районный отдел 
МЧС за согласованием заклю-
чения. Пришлось везти на 
место инспектора пожарной 
службы. Он внимательно 
осмотрел помещение и зая-
вил, что не подпишет заклю-
чение, так как в ведомости 
указано, что помещение мно-
гофункциональное, а такое 
назначение требует установки 
оборудования водяного туше-
ния пожара.

Строительство специаль-
ного оборудования занимает 
несколько недель и обходит-
ся в большие материальные 
затраты. Инспектор МЧС 
подсказал, что если в ведо-
мости в графе «предназначе-
ние помещения» вместо сло-
ва «многофункциональное» 
будет указано, что это поме-
щение общественного пита-
ния, то установка специаль-
ного оборудования тушения 
по противопожарным нормам 
не требуется. Пришлось снова 
обращаться в РУП «Минское 
городское агентство по госу-
дарственной регистрации и 
земельному кадастру», чтобы 
заменить в ведомости факти-
чески одно слово. Это потре-
бовало нового оформления 
заказа, нового выезда с обме-
ром и новой большой оплаты 
за работу.

После предъявления 
ведомости с указанием, что 
оформляемое помещение 
предназначено для обще-
ственного питания, ответ-
ственный работник отдела 
МЧС подписал листок согла-
сований. С чувством выпол-
ненного долга я принес бума-
ги в отдел архитектуры с пол-
ной уверенностью, что мои 
многонедельные хождения 
закончены. Но эти надежды 
не оправдались. Мне было 
указано на необходимость 
предоставить техническое 
заключение после обследова-
ния строительных конструк-
ций. На мои доводы о том, 
что зданию менее десяти лет, 
и имеется акт принятия его 
в эксплуатацию, должностные 
лица администрации не отре-
агировали.

Пришлось искать фирму, 
у которой имеется лицензия 
на такой вид деятельности. За 
заключение пришлось выло-
жить несколько миллионов 
рублей (в старом исчислении). 
Оно представляло собой по 
объему целый журнал с фото-
графиями. Этот талмуд сразу 
после получения я представил 
в отдел архитектуры.

Казалось, все указания 
выполнены, но меня ожида-
ло очередное разочарование. 
Специалист отдела мне заяви-
ла, что необходимо по-новой 
подписать у служб района 
заключение, так как предста-
витель, подписавший преды-

дущее заключение от земле-
устроительной службы, уво-
лилась. Необходимо получить 
подпись сменившего ее ново-
го работника. В противном 
случае юридическая службы 
администрации Центрального 
района г.Минска при провер-
ке документов вернет их на 
доработку. Я простодушно 
предложил зачеркнуть старую 
фамилию и поставить новую 
подпись, но специалист не 
согласился с таким вариан-
том выхода из сложившейся 
ситуации и потребовал заново 
собирать все подписи, требуе-
мые заключения.

Пришлось снова объез-
жать службы района. Собрав 
по-новой все подписи, я был 
уверен, что процесс подго-
товки материалов закончен, и 
попросил главного архитекто-
ра направить бумаги на рас-
смотрение на ближайшее засе-
дание администрации района. 
Получив заверения, что мою 
просьбу учтут, я стал ждать. 
Но прошло несколько недель, 
за это время состоялось 
несколько заседаний адми-
нистрации района, но долго-
жданного решения я так и не 
получил. Письменного отказа 
о причине принятия решения 
также не поступило. Это побу-
дило меня написать жалобу 
на имя главы администрации 
Центрального района.

Ответа на нее я не полу-
чил. От работника админи-
страции узнал, что главно-
го архитектора, начальника 
отдела архитектуры и стро-
ительства В.А.Малашука 
освободили от занимаемой 
должности. И снова затишье. 
Главный специалист отдела 
К.В.Федоренчик, показав мне 
заготовленный проект реше-
ния, пообещала на ближай-
шем заседании его рассмо-
треть и утвердить. Но время 
шло, а решение не принима-
лось. Пришлось выслушивать 
различные ссылки: на отсут-
ствие главного архитектора, 
заместителя главы админи-
страции и так далее. Такая 
волокита и безответствен-
ность вынудила меня напи-
сать новое письмо на имя гла-
вы администрации.

Спустя несколько дней 
я поехал в администрацию 
узнать о дальнейшем рассмо-
трении моего обращения.

Новый главный архитек-
тор сказал, что подготовит 
ответ. И действительно, вско-
ре мы получили следующее 
письмо из районной админи-
страции. В нем сообщалось: 

«…За нарушение сроков и 
порядка рассмотрения Вашего 
обращения главному специ-
алисту Федоренчик Кристине 
Владимировне отказано в 
присвоении очередного класса 
государственного служащего. 
В настоящее время трудовые 
отношения с данным специ-
алистом расторгнуты.

В то же время ранее Вам 
сообщалось, что Вами на 
рассмотрение представлено 
Техническое заключение по 
результатам обследования 
строительных конструкций 

помещения общественно-
го питания, расположенно-
го в подвальном этаже зда-
ния по адресу: г. Минск, ул. 
Тимирязева, 121/2-4. При этом 
текст технического заключе-
ния и приложение к нему не 
соответствуют его назва-
нию. Так, в главе 3 «Выводы и 
рекомендации» дается оцен-
ка категории технического 
состояния строительных кон-
струкций обследуемого много-
функционального помещения, 
техническое задание на прове-
дение обмерно-обследователь-
ских работ, которое является 
приложением № 3 к договору 
№ 05/11-14 от 13.11.2014 и 
согласованное Вами и дирек-
тором частного предприятия 
«Агентство технической экс-
пертизы» М.В. Пашкевичем 
выдано на многофункциональ-
ное помещение.

Таким образом, имеющиеся 
несоответствия в представ-
ленной Вами документации, а 
также непредставление тех-
нических условий на инженер-
но-техническое обеспечение 
объекта, обязательное нали-
чие которых предусмотрено 
Положением о порядке при-
нятия решений по самоволь-
ным постройкам, утвержден-
ным постановлением Совета 
Министров Республики 
Беларусь от 22.12.2007 № 
1802, не позволяют принять 
в эксплуатацию и разрешить 
государственную регистра-
цию самовольно выполненных 
изменений недвижимого иму-
щества».

Естественно, этот ответ 
нас не устроил и вместе с 
директором УП мы поехали 
в отдел архитектуры на при-
ем, чтобы как-то сдвинуть 
вопрос с места.

Начальник отдела – 
довольно приятной внеш-
ности чиновник – внушал 
доверие. Он был достаточно 
вежлив и краток:

– Я посмотрел материалы. 
В них много неточностей, и 
поэтому есть два варианта: 
либо мы отказываем вам в 
принятии решения, либо вы 
их устраняете.

– Если нет других вариан-
тов, то мы вынуждены будем 
с учетом замечаний попы-
таться устранить неточности.

– Во-первых, в техниче-
ском заключении в несколь-
ких местах упоминается сло-
восочетание «многофункци-
ональное помещение». Если 
оно действительно много-
функциональное, то мы не 
можем принять решение о 
разделе, – начал делать заме-
чание начальник отдела.

– Хорошо, мы и на сей раз 
все поправим, заменим эти 
слова на «помещение обще-
ственного питания». Фирма, 
которая давала заключение, 
еще не закрылась, работает, в 
отличие от сотни других част-
ных предприятий, объявля-
ющих себя банкротами из-за 
экономической ситуации в 
стране.

– А теперь – во-вторых. 
Сейчас ужесточили требова-
ния для доступа инвалидов-

колясочников в кафе. А зна-
чит, необходимо устройство 
пандуса либо лифта, – про-
должил начальник отдела. 

– Здание принято в экс-
плуатацию. Проектно-
сметной документацией такой 
момент не был отражен. 
Государственная эксперти-
за проект утвердила. Здание 
принято службами города в 
эксплуатацию. А сейчас вы 
выдвигаете такие требова-
ния, которые невозможно 
конструктивно выполнить. 
Надо разрушить наружную 
опорную стену трехэтажного 
здания, перенести ее на два 
метра, чтобы построить пан-
дус. Это фактически новое 
строительство. Точнее – раз-
работка проекта, прохожде-
ние экспертизы и новое стро-
ительство.

– Такие сейчас требова-
ния, я вам ничем помочь не 
могу. Без обустройства спуска 
для инвалидов я на заседание 
документы не предоставлю. 
Попытайтесь взять согласо-
вание в обществе инвалидов. 
Если они не будут возражать 
об отсутствии пандуса, я 
приму от вас такое письмо. 
Других вариантов я не вижу, 
– сказал, как отрезал, хозяин 
кабинета.

Нам ничего не оставалось, 
как удалиться из кабинета. 

Связались по телефону с 
фирмой, делавшей заключе-
ние, договорились о внесении 
изменений. За работу запро-
сили два миллиона белорус-
ских рублей. Сторговались 
на одном миллионе двухстах 
тысячах. По телефону мы свя-
зались с руководством обще-
ства инвалидов и нам вежли-
во объяснили, что письмен-
ного согласия на отсутствие 
пандуса они не дадут. Но был 
предложен вариант с уста-
новкой кнопки вызова работ-
ников кафе: в таком случае 
они могут на руках доставить 
инвалида за стол и накормить 
его. Мы согласились с этим 
предложением. Но это была 
лишь предварительная дого-
воренность. 

Когда техзаключение было 
готово, мы снова поехали к 
начальнику отдела архи-
тектуры и строительства. 
Подождав на коридоре около 
получаса, зашли в кабинет. 
Главный архитектор внима-
тельно пролистав заключение 
и убедившись, что все исправ-
лено, огорошил:

– Сейчас вам придется 
по-новой подписать заключе-
ние у служб района, так как 
часть имеющихся в деле под-
писей уже не действительна.

– Как это не действитель-
ны?! – начал я возмущаться. 
– Что, третий раз я вынуж-
ден по-новой подписывать 
данное согласование? Так 
можно годами гонять меня 
по одному и тому же кругу. 
Стабильности нет в экономи-
ке, нет ее и в кадровых назна-
чениях. Каждый месяц меня-
ется где-то чиновник и из-за 
этого по-новой приходится 
подписывать заключение?

– Хотите подписывайте, 

хотите нет, – спокойно пари-
ровал мои возмущения глав-
ный архитектор. – Но реше-
ние принято не будет, пока 
не будет обновлен данный 
«бегунок». Вот ваши докумен-
ты, идите к специалисту отде-
ла. Она вам выпишет листок 
согласований, – начальник 
отдела вернул мне увесистую 
папку собранных мною бумаг. 

Разговаривать с ним даль-
ше было бесполезно, и мы 
пошли в соседний кабинет. 
Пришлось подождать, ког-
да работник освободится. 
Протягивая ей папку с доку-
ментами, я попросил вывести 
из компьютера заключение 
для сбора подписей. На что 
мне специалист ответила:

– Не спешите. Я внима-
тельно изучу ваши докумен-
ты, а затем примем решение о 
выдаче «бегунка».

Прошла неделя, но звон-
ка не поступило, и я попро-
сил директора предприятия 
Олега Курчевского подъехать 
в администрацию и взять 
«бегунок», чтобы побыстрее 
его подписать. Но не тут-то 
было. Вместо листка заключе-
ния для сбора подписей служб 
района Курчевский привез 
мне исписанный главным 
специалистом отдела лист с 
дополнительным перечнем 
документов, которые надо 
собрать и предоставить в 
администрацию. В течение 
года при многочисленных 
встречах в отделе архитек-
туры собранных документов 
считалось достаточно, соглас-
но ранее предоставленному 
перечню, а сейчас оказалось, 
что необходим дополнитель-
но новый пакет. Требовались:

– технический паспорт 
(копия которого ранее име-
лась в деле); 

– план помещений (он 
также имелся в деле) как в 
техническом заключении, так 
и в ведомости технических 
характеристик. Непонятно: 
зачем еще один план? 

– решение суда (я его 
предоставил ранее со всеми 
документами и их как бы не 
приняли к рассмотрению, без 
уплаты штрафа);

– ведомость (она до этого 
уже предоставлялась со сним-
ками, лично смотрел ее глав-
ный архитектор, она также 
была в деле);

– свидетельство о реги-
страции земельного участ-
ка (как будто здание было 
построено без выделения 
участка и земельная служба 
подписала бы заключение без 
наличия свидетельства о реги-
страции, которое было перво-
начально в предоставленных 
материалах, но почему-то из 
них исчезло).

– выписка из реестра 
«Товарищества» (справка 
о том, что Сороко В.И. вхо-
дит в состав товарищества 
собственников. Очередное 
абсурдное требование, кото-
рое говорит, что если бы я 
не входил в товарищество, то 
мое право раздела помещения 
нельзя было бы выполнить. 
Явное несоответствие требо-

ваниям действующего законо-
дательства);

– свидетельство о реги-
страции здания за товарище-
ством собственников (какая 
может быть регистрация зда-
ния за товариществом?! Ведь 
в нем несколько собственни-
ков, имеющих регистрацион-
ные свидетельства и товари-
ществу собственников ничего 
не может принадлежать на 
праве собственности, так как 
оно не участвовало в долевом 
строительстве, не выкупало у 
владельцев квадратные метры 
и не вправе заниматься ком-
мерческой деятельностью).

Этот подход к истребо-
ванию новых документов 
вызывает недоумение и, на 
мой взгляд, свидетельствует 
об абсурдности требований 
должностных лиц. Цель при 
этом просматривается такая: 
затягивание разрешения 
вопроса по существу. Либо 
это месть за мои жалобы, по 
которым были приняты меры 
административного воздей-
ствия за бездеятельность к 
предыдущим работникам 
отдела архитектуры, искусно 
прикрытая рвением доско-
нально исполнять служебные 
обязанности.

Я подробно останавли-
ваюсь на данных момен-
тах, чтобы показать читате-
лям, насколько громоздка 
и несправедлива система, 
которая призвана помогать 
своим гражданам страны 
организовать рабочие места, 
зарабатывать деньги, платить 
налоги. Вместо этого умыш-
ленно чинятся препятствия, 
убивается инициатива пред-
приимчивых, умных людей, 
вытравливается желание соз-
давать блага. По-моему, впол-
не очевиден саботаж на уровне 
чиновников. А ведь они живут 
за счет налогов от населения, 
от работающих граждан. 

Мне представляется, что 
чиновники администра-
ции Центрального района г. 
Минска устроили своеобраз-
ную итальянскую забастовку 
против предпринимательства. 
Конечно, бороться с такой 
изощренной формой сложно. 
Но если не победим волокиту 
и бюрократизм – нечего наде-
яться на перемены в отноше-
нии государства к предпри-
нимательству.

А поэтому я обращаюсь 
к президенту Александру 
Лукашенко с просьбой уделить 
самое пристальное внимание 
этому проявлению чиновни-
чьего «творчества» и найти 
возможности для прекраще-
ния так называемой итальян-
ской забастовки против пред-
принимательства, которую 
ведут чиновники администра-
ции Центрального района г. 
Минска. Это поможет в иско-
ренении бюрократизма и воло-
киты – главных препятствий 
при реализации самых оптими-
стических планов и программ.

Валерий СОРОКО, 
индивидуальный 

предприниматель,  
член Союза белорусских 

писателей.

или Забастовка по-итальянски чиновников  
администрации Центрального района г.Минска

Секретное поместье  
Абрамовича

Роман Абрамович отгрохал себе огромную усадьбу в двух километрах от МКАДа

Светлое будущее, о котором мечтали многие 
поколения советских людей, в России стало 
явью. Правда, не для всех, а только для избранных.

Долларовые миллиардеры, приближенные к 
Кремлю, дружно прикупают по всей Европе и за 
ее пределами дорогостоящие виллы, старинные 
замки и дворцы с видом на море, яхты, целые 
острова. Но и этого им по-хорошему мало.

И вот самые расторопные олигархи, утратившие 
чувство меры, уже целыми территориями скупают 

земли и возводят коттеджные комплексы и 
поместья, поражающие воображение небывалой 
помпезностью и роскошью, вокруг Москвы. 
Правда, все это богатство, «нажитое непосильным 
трудом», хозяева скрывают от посторонних глаз 
за высокими заборами с камерами 
видеонаблюдения. Жизнь удалась! Да такая, что 
простому люду может только присниться…

И кто, подскажите, даст гарантию, что в 
обозримом будущем «русский мир» не 

протянет свои щупальца к благодатным 
землям соседки – Белой Руси? Аппетит, как 
мы знаем, приходит известно когда… 
Впрочем, за кольцевой Минска уже немало 
«новых русских».

Сегодня мы предлагаем читателям «Народной 
Воли» журналистское расследование по этой 
теме российских коллег.

Читайте. Размышляйте. Ибо есть на то 
причины…

Главный дом поместья абрамовича.
Второй дом поместья абрамовича: электрокар под 
крышей, спутниковые антенны – все технологично.

Коллекция зарубежной недвижимости Абрамовича

Яхта EXLIPSE.

Остров Новая Голландия в Санкт-Петербурге. Поместье в Файнинг-Хилл, Западный Сассекс.

Историческое здание на Лоундс Сквер в Лондоне.

Поместье Gouverneur Bay на острове Сент-Бартс.
Шато де ля Крое на Лазурном берегу Франции.

Особняк Wildcat Ridge в аспене, СШа 
 (штат Колорадо).

Вертолетная площадка в поместье абрамовича.

Вилла Бовер в Дезенцано-дель-Гарда, Италия.

СТОП-КРАН

Чаму беларусы  
сталі менш купляць 

 у Польшчы?
Колькасць аформленых беларусамі  

за паўгоддзе чэкаў Tax Free 
 ўпала больш чым на 10%.

Такія дадзеныя прыводзіць Падляшская мыт-
ная служба. Польскія прадаўцы лічаць, што падзенне 
пакупніцкага попыту з боку грамадзян Беларусі звязана 
з увядзеннем мер па ўвозе тавараў з краін Еўрасаюза ў 
Беларусь, якія ўступілі ў сілу з 14 красавіка гэтага года.

Калі ў першым паўгоддзі справаздачнага перыяду 
беларусы купілі на Падляшшы тавараў на 727 
мільёнаў злотых, то ў другім – на 576 мільёнаў.

ВЕДАЙ НАшЫХ!

Вундэркінд з Гомеля 
працягвае пераможнае шэсце

Беларускі праграміст Генадзь Караткевіч ужо  
ў трэці раз выйграў конкурс па спартыўным 

праграміраванні Google Code Jam.

Пераможца Google Code Jam 
аўтаматычна трапляе ў фінал 
наступнага турніру, а таксама 
атрымлівае магчымасць 
працаўладкавання ў кампанію 
і 15 тысяч долараў прызавых. 
Сёлета за першае месца 
змагаліся 27.170 праграмістаў з 
усяго свету.

“Гэта не першая перамога сына 
і, спадзяюся, не апошняя, – радасна 
пракаментавала “Народнай Волі” 
навіну маці праграміста людміла 
Караткевіч. – На гэтым тыдні 
Генадзь прыляціць з Амерыкі 
дадому, каб крыху адпачыць, а 
затым ізноў – за вучобу”.

алесь СВЯТЛаНІЧ.

НРАВЫ

Убийства ради квартир
Следственный комитет Беларуси завер-

шил расследование уголовного дела в отно-
шении «черных риелторов» – трех жите-
лей Могилева, обвиняемых в совершении 
шести убийств с особой жестокостью.

Уголовное дело передано в прокуратуру 
для направления в суд. 

«Двое мужчин и одна женщина выби-
рали жертв из числа неработающих, оди-
ноких, злоупотребляющих спиртными 
напитками, имеющих задолженности по 
оплате коммунальных и других услуг за 
пользование жильем. Используя эти обсто-
ятельства, группа планомерно склоняла 
таких людей продать свое жилье, обещая 

помочь в приобретении жилья меньшей 
площади на выгодных условиях», – рас-
сказали в Следственном комитете. – После 
получения потерпевшими наличных денег 
за проданные квартиры обвиняемые 
завладевали ими различными способами: 
путем убийств, сопряженных с разбоя-
ми, вымогательств и мошенничеств. Тела 
потерпевших впоследствии закапывали на 
сельских кладбищах Могилевской области 
под видом традиционных захоронений. 
Следователями установлены обстоятель-
ства шести похищений и убийств, а также 
трех приготовлений к убийствам, совер-
шенных за период с 2009-го по 2015 год».
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ПреПАрАТЫ  
Для МуЖЧИН

«КастоКрин»
экстракт бобровой струи

• г.Минск, ул.Козлова, 3а, Дворец искусства,  
2-й этаж, магазин «Натуральные препараты.  
Фито- и биокосметика». Тел. 8 (017) 284-91-96.  
Пн.-Сб. с 11.00 до 18.00,  
Вск. с 11.00 до 16.00.
• г.Минск, ул.Козлова, 8, 
магазин «Мир здоровья».  
Тел. 8 (017) 285-35-17. 
МТС: 8 (029) 774-46-16, 
Life: 8 (025) 609-40-13,  
Vel: 8 (029) 603-11-10.
Производитель  
ООО «Доктор Корнилов», 
Россия, алтайский край,  
г.Барнаул, ул.аносова, дом 3.
Противопоказания: индивидуальная непереносимость входящих в состав ком-
понентов. Объект рекламирования является биологически активной добавкой 
к пище.Необходимо ознакомиться с рекомендациями по применению биологи-
чески активной добавки к пище.
Серт. ЕврАзэС RU 77.01.34/001. Е 002.909 от 21.03.2013.  
Д.соответствия №POC RU/AИ 32 Д. 01750 от 21.06.2013.  
Информация носит рекламный характер.

У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак
цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, 
пра ва ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за 
са бой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў 
рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. 
Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх 
пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. 
Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 
студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр
жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыем
ства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 
79. Падпiса на ў друк 8.08.2016 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 27 200 экз. За каз № 3173

адрас рэдакцыi: 220030, Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71.

nvonlineinfo@gmail.com      http://www.nv-online.info 

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

ОЛИМПИАДА-2016

Рэкламны аддзел:   
narodnayav@gmail.com 

тэл.: +375 29 8 444 725, +375 29 111 30 77,   
+375 17 328-66-09

К А л е й Д А С К О П

…А туристов у нас  
и своих хватает

В Бразилии продолжаются летние  
Олимпийские игры. На вчерашний день  

белорусы оставались без медалей.

КОшТ ПЕРАМОГ

Мы  
за цаной 

не пастаім…
Алімпіяда для атлетаў – гэта не толькі 

шанц паказаць свае спартыўныя 
здольнасці, але і добрая магчымасць 

зарабіць. Якія прызавыя за медалі 
атрымаюць алімпійцы з розных краін?

Адзначым, што ў многіх краінах грошы – не 
адзінае ўзнагароджанне, якое абяцана спартсменам. 
Нярэдка ў дадатак даюць яшчэ кватэры, дарагія 
аўтамабілі і іншыя падарункі, інфармуе myfin.
by. Акрамя таго, часам прэміяльныя за месцы на 
п’едэстале выплачваюць таксама федэрацыі розных 
відаў спорту, адміністрацыі абласцей альбо штатаў, 
могуць заахвоціць прызёраў Гульняў таксама і 
любыя ведамствы, банкі альбо кампаніі.

Зрэшты, некаторыя краіны наогул нічога не 
заплацяць сваім алімпійцам за ўзнагароды. Гэта, 
напрыклад, Вялікабрытанія, Швецыя, Нарвегія і 
Харватыя.

Прызавыя за медалі на Алімпіядзе-2016 (у доларах, у пераліку на 3 жніўня)

Краіна Золата Серабро Бронза
Сінгапур 746.300 373.100 186.600
Азербайджан 510.000 125.800 62.900
Інданезія 382.500 153.000 76.500
Тайланд 314.000 Няма звестак Няма звестак
Казахстан 250.000 150.000 75.000
Філіпіны 237.000 Няма звестак Няма звестак
Узбекістан 200.000 100.000 75.000
Мексіка 160.000 106.000 53.000
Італія 156.800 Няма звестак Няма звестак
Малдова 152.000 132.000 101.000
БелАруСь 150.000 75.000 50.000
Венгрыя 125.900 90.000 72.000
Украіна 125.000 80.000 55.000
Іспанія 105.000 53.700 33.600
Кыргызстан 104.000 74.000 51.000
Грузія 72.000 43.000 29.000
Расія 60.500 37.900 25.700
Францыя 56.000 Няма звестак Няма звестак
Калумбія 53.200 31.000 18.000
Кітай 50.000 25.000 15.000
Таджыкістан 38.100 31.800 25.500
Польшча 38.000 25.000 16.000
Пуэрта-Рыка 30.000 20.000 10.000
ЗША 25.000 15.000 10.000
Германія 20.000 Няма звестак Няма звестак
Аўстрыя 20.000 Няма звестак Няма звестак
Бразілія 10.700 10.700 10.700
Канада 9000 6800 5400

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Александр ЕФИМоВ:
«Спортом стала двигать 

политика,  
а отсюда – и все беды»

Почему Олимпиада обесценилась?  
Кто зарабатывает на допинговых скандалах?

Как выступят белорусские олимпийцы на Играх в Рио  
и сколько медалей могут завоевать наши легкоатлеты?
Об этом корреспондент «Народной Воли» побеседовал  

с известным белорусским тренером александром ЕФиМоВЫМ.

Напомним, что на Олимпиаде-2012 в 
Лондоне толкательница ядра из Беларуси 
Надежда Остапчук завоевала золотую 
медаль, но позже в ее допинг-пробе 
был обнаружен запрещенный препарат. 
Медаль пришлось вернуть, сама 
спортсменка была дисквалифицирована. 
Равно как и ее тренер Александр 
еФИМОВ, срок дисквалификации 
которого заканчивается буквально 
через пару дней…

– Александр Николаевич, в легкой 
атлетике белорусам реально «заце-
питься» за медаль?

– Конечно, реально, хотя и трудно 
будет это сделать. У бегуний Марины 
Арзамасовой и Алины Талай  достаточ-
но сильные соперницы, и здесь – как 
повезет. В каком-то смысле – лотерея. 
Что касается наших метателей, то, на 
мой взгляд, шанс на медаль есть только 
у Ивана Тихона.

– Некоторые высказывают мне-
ние, что для сборной Беларуси эта 
Олимпиада будет одна их самых неу-
дачных в медальном плане… Тем более 
что накануне дисквалифицировали 
всю мужскую сборную по гребле на 
байдарках и каноэ, а гребцы традици-

онно – добытчики медалей.
– Так посмотрите, какая обстанов-

ка вокруг этих Игр! Какой-то бардак в 
олимпийском движении! Мое мнение: 
спортом стала двигать политика, а отсю-
да – и все беды. Да и не очень-то хотят 
видеть атлетов из бывшего Союза на 
престижных соревнованиях.

– А как же олимпийский принцип 
добра и справедливости?

– Ерунда все это, красивые слова. 
Когда президентом МОК был Хуан 
Антонио Самаранч, еще поддерживался 
какой-то порядок в олимпийском 
хозяйстве, но все кануло в Лету. Сами 
соревнования ушли на второй план, 
Олимпиады теряют свою ценность.  
Один западный спортивный деятель 
как-то в частной беседе открытым 
текстом и сказал: “Настраивайтесь на 
то, что скоро будете проводить свои 
Всебелорусские спортивные игры”. 
Может быть, сказано и в шутку, но 
такое вот отношение…

– Сейчас началась беспрецедентная 
борьба с допингом…

– Я считаю, что на этой теме 
отдельные люди очень неплохо 
зарабатывают. И еще как зарабатывают! 

Одни придумывают технологии, чтобы 
“спрятать” допинг, а вторые – чтобы его 
найти. И те, и другие работают, образно 
говоря, через стенку. Так что здесь я не 
вижу никакой борьбы – чистой воды 
бизнес.

– Спортивные чиновники заяви-
ли, что все белорусские спортсмены, 
которые отправились на Олимпиаду, 
предварительно сдали допинг-тесты 
в зарубежных лабораториях. есть ли 
гарантия, что на этот раз белорусов 
минуют допинговые потрясения?

– Нет такой гарантии, потому что 
неизвестно, к чему придет наука уже 
через пару лет, и что будут искать.

– 15 августа заканчивается ваша 
дисквалификация. Может быть, уже 
были какие-то предложения?

– Конкретных – не было. Если у 
наших спортивных чиновников боль-
шой штат профессиональных тренеров, 
то, может быть, я им буду и не нужен. 
Но я – не детский тренер, а специалист 
высшей категории, который готовит 
чемпионов. И это говорю без ложной 
скромности. Так что я готов работать на 
высоком уровне.

алесь СИВЫЙ.  

Пётр РАБУХІН:
«Добра, калі прывязуць  

дванаццаць узнагарод…»
На пасадзе прэс-аташэ Нацыянальнага Алімпійскага камітэта Пётр Рабухін адпрацаваў 
больш за дзесяць гадоў. За яго спінай работа на шасці Алімпіядах. Сёння Рабухін хоць  

і адышоў ад алімпійскіх спраў, але па-ранейшаму трымае руку на пульсе, 
ведаючы пра многія рэчы, якія адбываюцца ў алімпійскім руху Беларусі.
Напярэдадні Алімпіяды ў Рыа-дэ Жанейра ў размове з карэспандэнтам 

“Народнай Волі”ён распавёў пра некаторыя невядомыя факты з беларускага 
алімпійскага мінулага, а таксама спрагназаваў, чаго можна чакаць 

 ад беларускіх спартсменаў на гульнях у Бразіліі.

– Пётр Паўлавіч, 
вы, напэўна, знаёмы з 
тымі прагнозамі, якія 
напярэдадні Гульняў рабілі 
розныя аналітыкі... 

– Так, знаёмы. Маё мер-
каванне: калі беларускія атле-
ты прывязуць з Бразіліі 12 
узнагарод, то гэта, безумоўна, 
можна будзе лічыць поспехам.

Хаця спорт ёсць спорт. 
Узгадайце зімовую Алімпіяду 
ў Сочы. Фрыстайлістку Алу 
Цупер у літаральным сэнсе 
ўгаворвалі паехаць на тую 
Алімпіяду, хаця многія ўжо 
спісалі яе з рахункаў. Вынік 
– золата. Хто ў свой час 
ставіў на Юлю Несцярэнка? 
Таксама ніхто, але яна ста-
ла алімпійскай чэмпіёнкай. 
Не выключана, што нехта 
“выстраліць” і ў Бразіліі.

– Вам не здаецца, 
што гэтая Алімпіяда ўжо 
стала самай скандаль-
най у гісторыі. Маю на 
ўвазе адхіленне соцень 
спартсменаў ад удзе-
лу ў Гульнях, ідзе нейкая 
закулісная барацьба, спорт 
ператвараецца ў палітыку…

– Ніякай палітыкі я тут 
не бачу, можа быць, нека-
му хочацца думаць, што 
дыскваліфікацыі спартсменаў 
маюць палітычны падтэкст. 
Але гэта не так. Я не лічу, 
што тут мае месца ней-
кая закулісная барацьба 
– ідзе рэальнае змаганне з 
допінгам. Калі ты “чысты” і ў 
медыцынскім чамадане твай-
го доктара няма нічога заба-
роненага – ніхто цябе ад удзе-
лу ў Алімпіядзе не адхіліць. 

Дарэчы, раскажу, як 
тагачасны шэф белару-
скай алімпійскай місіі 
Аляксандр Грыгараў бараніў 
спартсменаў ад прадстаўнікоў 
антыдопінгавага агенцтва. З 
самага ранку, у дзень высту-
плення нашых штангістаў 
Андрэя Арамнава і Андрэя 
Рыбакова, да нас прыйшлі, 
маўляў, будзіце атлетаў, буд-
зем пробы браць. Грыгараў 
стаяў за іх грудзьмі, дайце 
хлопцам выспацца – у іх сён-
ня спаборніцтвы. Скандалу 
не выйшла, усё вырашыла-
ся мірна. Нашых штангістаў 
праверылі пасля, праўда, для 

гэтага Аляксандру Грыгараву 
прыйшлося хадзіць да 
прадстаўнікоў антыдопінгавага 
агенцтва, размаўляць з імі, 
даказваць, што атлетаў перад 
стартам лепш не чапаць.

– За вашай спінай не 
адна Алімпіяда. якая з іх 
запомнілася больш за ўсё?

– Безумоўна, гульні ў 
Пекіне.  І па арганізацыіі, і па 
падрыхтоўцы, і па велічнасці 
саміх спартыўных аб’ектаў. 
Не думаю, што нехта змо-
жа пераплюнуць кітайцаў у 
бліжэйшы час.

– раз вы закранулі тэму 
арганізацыі, то, мяркуючы 
па ўсім, у Бразіліі з гэтым 
не вельмі. Па меншай меры, 
беларускія атлеты, якія там 
знаходзяцца, скардзяцца 
на побытавыя нязручнасці. 
То святла няма, то вады, то 
проста брудна… На вашу 
думку, ці перашкаджае гэта 
спартсменам?

– Нашым дакладна не. 
Беларусы  – людзі цярплівыя, 
звыклыя да ўсяго. Для спар-
тсмена галоўнае – памост і 
жаданне добра выступіць.

– А ці праўда, што перад 
Алімпіядай атлеты праход-
зяць інструктаж: туды не 
хадзіць, сексам не займацца,  
абы што не есці?

– Ну ўсе ж дарослыя людзі. 
Разумеюць, што Алімпіяда – 
не падстава для забаў і нейкіх 
несур’ёзных паводзін. А што да 
харчавання, то, як правіла, атле-
ты харчуюцца цэнтралізавана 
– у сталовай. Яна працуе ў 
рэжыме “ўсё ўключана”. І 
ў тым жа Пекіне я быў свед-
кам такой карціны. Заходжу, а 
дзяўчаты з каманды па мастац-
кай гімнастыцы сядзяць і 
частуюцца бульбай-фры. Той 
самай, што з “Макдональдса”. 
“Вы ж толькі Ірыне Юр’еўне 
Ляпарскай (галоўнаму трэнеру 
каманды. – Аўт.) нас не выдай-
це”. Тады не выдаў…

А ўвогуле, не асабліва 
важна, чым і ў якой колькасці 
харчуецца спартсмен на 
спаборніцтвах узроўню 
Алімпіяды. Галоўнае, каб 
вынік добры быў! Так што 
балеем за нашых!

Гутарыў  
Віталь ГаРБУЗаЎ.

Олимпиада набирает обо-
роты, но белорусам радо-
ваться нечему. Две встречи 
проиграла женская сборная 
Беларуси по баскетболу, пре-
кратили выступления наши 
спортсмены в дзюдо и тенни-
се, не очень удачно стартовали 
велосипедисты… Зато лично 
меня по-прежнему восхища-
ет наша легендарная гребчиха 
Екатерина Карстен! Для пер-
вой олимпийской чемпионки в 
истории независимой Беларуси 
(которой не так давно исполни-
лось 44 года) – это уже седьмая 
Олимпиада! И в предваритель-
ном заезде по академический 
гребле в одиночном разряде 
Екатерина заняла второе место, 
хотя еще на отметке 1500 
метров белоруска шла послед-
ней. Но зато какой рывок она 
выдала на финише! Это и есть 
настоящий пример для подра-
жания молодым.

Кстати, соревнования 
гребцов проходят в зали-
ве, который в последние дни 
штормит, а поэтому в воскре-
сенье заезды даже отменили. 
Иногда сильный ветер крутит 

лодки спортсменов, как спи-
чечные коробки, а поэтому 
здесь возможны самые непред-
сказуемые результаты. Стало 
даже известно о курьезном 
эпизоде во время тренировоч-
ных заплывов байдарочников. 
Якобы один из спортсменов 
столкнулся с затопленным 
диваном, после чего был 
госпитализирован. О судьбе 
дивана ничего не известно.

А вот откровенным разо-
чарованием стало бесславное 
выступление в Рио на турни-
ре по спортивной гимнастике 
натурализованной белорусской 
американки Кайли Диксон, 
которая в программе многобо-
рья заняла предпоследнее, 58-е 
место, опередив лишь предста-
вительницу Алжира. Ничего не 
имею против спортсменки, но 
вот вопрос: какой смысл был от 
такой натурализации? Можно 
оправдать выдачу белорусских 
паспортов потенциальным 
медалистам, которые заполня-
ют вакансии на проблемных 
позициях. Но туристов у нас и 
своих хватает.

алесь СВЕТЛаНИЧ.

ПЫТАННЕ–АДКАЗ

Хто яны, першыя  
беларускія алімпійцы?

Разам з усёй Беларуссю сачу за навінамі з 
далёкай Бразіліі. Як там нашы спартсмены, ці 
пашанцуе ім заваяваць медалі? Цікава, а хто з 
беларусаў першым узышоў на алімпійскі п’едэстал?

Марына Кавалёва, г.Орша.

Калі ўлічваць выступленні 
ў складзе зборнай Беларусі, 
першымі пераможцамі можна 
лічыць біятланістку Святлану 
Парамыгіну і канькабежца 
Ігара Жалязноўскага, якія 
заваявалі срэбраныя медалі 
на зімовай Алімпіядзе ў 
нарвежскім Лілехамеры. У 
1994 годзе Беларусь упершыню 
выступала там у якасці 
самастойнай зборнай.

Доўгія гады беларускія 
спартсмены выступалі ў складзе 
зборнай СССР. Тут першынство 
належыць кідальніку молата 
Міхаілу Крываносаву. У 
1956 годзе ён заваяваў срэбра 
на Алімпійскіх гульнях у 
аўстралійскім Мельбурне.

Але першым беларускім 
алімпійцам варта назваць 
ураджэнца Гродна Караля 
румеля, які спаборнічаў у 
конным спорце. Ён тройчы 
прымаў удзел у Алімпійскіх 
гульнях. Першы раз яшчэ за 
зборную Расійскай імперыі 
(у 1912 годзе ў Стакгольме), 
а потым двойчы за зборную 
Польшчы (у 1924-м і 1928-м). 
Да Другой сусветнай вайны 
Заходняя Беларусь была 

ўключана ў склад апошняй, а 
СССР у тыя гады ў алімпіядах 
не ўдзельнічаў. Згодна з 
легендай, сваю першую медаль 
ён атрымаў ужо ў Стакгольме. 
Расчулены яго мужнасцю 
(Румель фінішаваў з пяццю 
зламанымі рэбрамі), кароль 
Швецыі загадаў уручыць 
Румелю медаль, аналагічны 
залатому. Але пацвярджэнняў 
гэтай кранальнай гісторыі няма. 
А вось свой афіцыйны медаль 
Караль атрымаў у 1928 годзе на 
алімпійскіх гульнях у Парыжы. 
Зборная Польшчы па трохбор’і, 
у складзе якой выступаў Румель, 
заваявала бронзу.

Дарэчы, Караль Румель быў 
не адзіным беларусам, які пры-
нёс медаль Польшчы. Юзэф 
Клукоўскі, што нарадзіўся ля 
Гродна, прывёз з сусветных 
спаборніцтваў золата (1932) 
і срэбра (1936). Цікава, што 
ён быў не спартсменам, 
а скульптарам. Бо тады ў 
праграме гульняў меўся Конкурс 
мастацтваў, які праходзіў у 
пяці намінацыях  (архітэктура, 
музыка, літаратура, жывапіс і 
скульптура).

Дзяніс МаРЦІНОВІЧ.

Медальный зачет
(после двух дней соревнований)

Страна                        Золото    Серебро   Бронза
1.США   3 5 4
2.Китай   3 2 3
3.Австралия   3 0 3
4.Италия   2 3 2
5.Южная Корея  2 2 1
6.Венгрия   2 0 0
7.Россия   1 2 2
8.Великобритания  1 1 0
9.Швеция   1 1 0
10.Япония   1 0 6
11.Таиланд   1 0 1

Колькі зарабілі 
беларускія футбалісты?

Сёлета ў еўракубках прынялі ўдзел чатыры беларускія фут-
больныя клубы. Але калі БАТЭ яшчэ працягвае барацьбу, дык 
трое астатніх ужо выляцелі. Праўда, паспелі зарабіць нядрэнныя 
грошы. Мінскае «Дынама» атрымала на свой рахунак 630 тысяч 
еўра, жодзінскае «Тарпеда-БелАЗ» – 430 тысяч еўра, а салігорскі 
«Шахцёр» – 410 тысяч еўра.

Максім ПЛОТНІКаЎ.

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

ФУТБОЛ

«Крумкачы»  
ляцяць высока

У мінулыя выхадныя адбылося некалькі матчаў 17-га 
тура чэмпіянату краіны па футболе ў вышэйшай лізе.

Вось іх вынікі: “Славія” (Мазыр) – “Нафтан” (Наваполацк) – 
2:0, “Іслач” (Мінскі раён) – “Граніт” (Мікашэвічы) – 3:2, “Нёман” 
(Гродна) – “Крумкачы” (Мінск) – 2:2, “Мінск” – “Дынама” (Брэст) 
– 0:1.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Вый-

грышы
Ні- 
чыі

Пара-
жэнні

Мячы Ачкі

БАТЭ 16 12 2 2 40–16 38
Шахцёр 16 8 4 4 32–12 28
Крумкачы 17 8 4 5 20–20 28
Іслач 17 8 3 6 25–23 27
Дынама (Мн) 15 7 5 3 21–16 26
Мінск 17 7 5 5 20–17 26
Гарадзея 16 6 5 5 19–17 23
Славія 17 6 4 7 20–22 22
Тарпеда-БелАЗ 15 5 5 5 19–19 20
Граніт 17 4 8 5 16–22 20
Віцебск 16 6 2 8 14–11 20
Дынама (Бр) 17 5 3 9 20–31 18
Слуцк 16 4 5 7 14–22 17
Белшына 16 4 5 7 24–26 17
Нафтан 17 3 5 9 12–22 14
Нёман 17 3 5 9 10–20 14

P.S. Учора ўвечары прайшлі заключныя матчы тура 
(“Гарадзея” – “Дынама” (Мінск), “Віцебск” – Белшына” 

(Бабруйск), “Тарпеда-БелАЗ” (Жодзіна) – “Слуцк”, “Шахцёр” 
(Салігорск) – БАТЭ), аднак графік выхаду газеты не дазволіў 
паведаміць іх вынікі. Сачыце за навінамі на сайце: nv-online.info.
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